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Sällskapet Strömstierna – Nyhetsbrev 56 
 
Hej alla, 
 
Nyhetsbrev 56 kommer nu som det sjunde brevet år 2024, detta enligt vår månadsplan. 
 
Utöver nyheterna i detta brev om Lysekils historia finns de gamla nyhetsbreven tillgängliga på vår hemsida: 
Nyhetsbrev 1: 1543 – 1587. N:o 2: fram till år 1610. N:o 3: till 1658-02-26. N:o 4: till 1679-08-22. N:o 5: till år 
1700 (Lotsstation på Lotsberget). N:o 6: till freden i Nystad 1721-08-30. N:o 7: till 1747 cirka. N:o 8: till 1778-
01-24. N:o 9: till år 1800. N:o 10: till fredsavtalet med Norge 1814. N:o 11: till år 1830. N:o 12: till 
köpingsbildandet 1836-02-27. N:o 13: till 1843. N:o 14: till 1850. N:o 15: till 1857. N:o 16: fram till 1860, N:o 
17: till 1863. N:o 18: 1864-1866. N:o 19: 1867-1870. N:o 20: 1871-1873. N:o 21: 1874-1876. N:o 22: 1877-
1879. N:o 23: 1880-1881. N:o 24: 1882-1883. N:o 25: 1884-1886. N:o 26: 1887-1888. N:o 27: 1889. N:o 28: 
1890. N:o 29: 1891. N:o 30: 1892. N:o 31: 1893. N:o 32: 1894. N:o 33 1895. N:o 34 1896. N:o 35 1897. N:o 36 
1898-1899. N:o 37 1900-1901. N:o 38 1902. N:o 39 1903. N:o 40 1904. N:o 41 1905. N:o 42 1906. N:o 43 
1907. N:o 44 1908. N:o 45 1909. N:o 46 1910. N:o 47 1911. N:o 48 1912. N:o 49 1913. N:o 50 1914. N:o 51 
1915. N:o 52 1916. N:o 53 1917. N:o 54 1918. N:o 55 1919. 
 
Nyhetsbrev 56 tar upp händelser Lysekil år 1920. Detta år finns det information om 
järnvägen, konservindustrin, Kvistrums Landstormsförening, Lysekils Mekaniska Verkstad / 
Skandiaverken, stadsfullmäktiges ledamöter, samt andra teman, bland annat om det planerade 
länsepidemisjukhuset. 
Ni bör som vanligt notera att det finns mycket mer att läsa i Stadsfullmäktiges protokoll från 
år 1920 på föreningens hemsida – missa inte möjligheten att söka information inom Era egna 
intresseområden! 
 
Som vanligt är understrykningar i texten eller [tillägg av text] mina kompletteringar i syfte att 
förtydliga informationen, bland annat gäller det att ta fram fullständiga namn på personer. 
 
Nyhet 
När Ni läser denna Lysekils historia har jag källreferenser till de flesta händelser. Tanken med 
detta är dels att visa var informationen är hämtad, dels att stimulera till mer läsning. Ni kan på 
vår hemsida även hitta en Källförteckning över litteratur som berör Bohuslän och Lysekil. 
 
Nyhetsbrev 14 innehåller en förteckning över Förkortningar. Listan med förkortningar till 
källor och personer kan vara användbar. Några förkortningar kan vara ersatta med klartext! 
 
Om Ni vill kommentera innehållet i denna Lysekils historia är Ni givetvis välkomna! 
Nästa Nyhetsbrev numro 57 kommer att sändas ut till Er i slutet av augusti 2024. 
 
Mvh Per Stenros 
perstenros@gmail.com  
 
./ 

mailto:perstenros@gmail.com
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LYSEKIL 1919 

 
1920 cirka Islandssillen börjar dominera som råvara inom den bohuslänska 

fiskkonservindustrin. (Knuth Hansson, Fiskkonservindustrin i Bohuslän, sid 23) 
 
1920 cirka Fiskhandlande Gottfrid Pettersson i Grundsund börjar lägga in konserver. 

(Knuth Hansson, Fiskkonservindustrin i Bohuslän, sid 15) 
 
1920 cirka Ångaren, bogserbåten ROLLO säljs till Örnsköldsvik och bär under många år 

stadens namn. (LP 1998-02-05) 
 

 
 
1920 cirka Konstnären Carl Wilhelmsson gör en akvarellmålning över en del av 

Fiskebäckskil. (Anders Hedvall, Bohuslän i konsten, sid 233) 
 
1920 Lysekils Vänner överlåter en stor del av sina samlingar, fiskarstugan 

Fiskebäckskilsstugan och sjöbodar, till Vikarvet. (www.vikarvet.se)  
 

http://www.vikarvet.se
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1920 cirka Ett flygfotografi över Lysekil. (Axel Eliassons Konstförlag, Stockholm) 
 

 
 
1920 cirka Slipen på Lysekils Mekaniska Verkstad. (Foto: Agneta Corells bildsamling via 

Christina Möller.) 
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1920 cirka Motorbåten ROLF ses i Norra hamnen. Skandiaverken använder båten för 

olika prov av ny motorteknik. 
 
1920-talet I Lysekil sker en nedgång för badorten. 
 
1920-talet Tre fabriker för maskintillverkning av smågatsten byggs i Rixö, Lahälla och 

Tullboden (intill nuvarande färjeläget till Bohus-Malmön). Kvaliteten på den 
sten som huggs står sig inte i konkurrensen och produktionen i fabrikerna 
upphör efter något/några tiotal år. (Terje Fredh, LP 2006-09-22) 

 
1920-talet Färgarns damm är populär att åka skridsko på. Stadens bandylag spelar även 

sina matcher på dammen. (Terje Fredh, LP 2007-10-08) 
 
1920 Enligt årets folkräkning sysselsätts ej mindre än 29,9 % av länets befolkning 

inom handel och sjöfart, en siffra, som överträffar alla övriga svenska län, och 
som endast distanseras av Stockholms stad.  (Lennart Dalén, Bohuslän, Vikarvets 
årsbok 1935-1937) 
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1920-talet Konstnären Carl Wilhelmsson gör på 1920-talet en akvarellmålning av 

Klubban på Östersidan i Fiskebäckskil. (Anders Hedvall, Bohuslän i konsten, sid 236) 
 
1920-talet Portalen vid Rosviksgatan flyttas något närmare havsbadsområdet och får då 

den målade inskription som alltjämt pryder den. (Curmans villor, sid 13) [Anm: När 
byggs portalen?] 

 
1920-talet Bansviksbrottet i Lotskullen öppnas. [Anm: Uppgiften skall kontrolleras!] 
 
1920 Fiskberedningsanstalerna och konservindustrin inom landet sysselsätter totalt 

950 anställda personer. (Knuth Hansson, Fiskkonservindustrin i Bohuslän, sid 28) 
 
1920 Landstingsskatten i Göteborgs och Bohus län uppgår till 2:10 kronor. 
 
1920 En ny stenbro byggs över Örekilsälven i Munkedal. Arbetet med bron tar två 

år. Vägen rätas och bättras mot Ödsmål. 
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1920 Landsvägen från Slättna till Norra Grundsund och Skalhamn färdigbyggs. 
(Folke Sandberg, Hus, bygd och människor i Norra Grundsund, Spjösvik, Skummedal och 
angränsande gårdar, öar och holmar, sid 7) 

 
1920 Lysekils socialdemokratiska kvinnoklubb beslutar sig för att arbeta för 

stadsfullmäktigevalet. Valet går bra och socialdemokraterna tar fem mandat. 
Klubben sysslar med en rad kommunala frågor. Bland annat begär klubben hos 
skolstyrelsen, att den mat som skolbarnen erhåller måste vara god och 
vällagad. Vidare behandlas skatte- och mjölkfrågor. En fest till behövande 
barns beklädnad ger ett gott ekonomiskt resultat. (Lysekils socialdemokratiska 
kvinnoklubb 50 år 1908-1958) 

 
1920-01-01 Riksdagens beslut att införa åttatimmars arbetsdag träder i kraft. Arbetarna 

begär att få lönekompensation för den förkortade arbetstiden och arbetsgivarna 
svarar med lockout den 2 februari. (Skandiaverken, sid 25) 

 
1920-01-05 Motorlivbåten JUSTUS A. WALLER, som bygges å Fridhems varv, kommer 

att sjösättas söndagen den 11 dennes. Medlemmar av Svenska Sällskapet för 
räddning av skeppsbrutna anlända med middagståget varpå sjösättningen 
omedelbart äger rum. Därefter intages lunch å Stadshotellet. (Nya Lysekils-
Kuriren, 1920-01-05/KJ) (DN 2002-07-22) (LP 2019-07-04) [Anm: Jämför även med LP: 
fartyget byggs 1911. (LP 2001-05-11); bild se nedan.] 
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Facebook – Bohuslän Förr & Nu, foto via Fredrik Forsman, 2016-11-16. 
(http://www.sjoraddning.se/karingon/var-historia) 

 
1920-01-17 Gårdsköp. Hus och tomt n:o 36 vid Kungsgatan i Lysekil ha i dagarna försålts 

till direktör J. Tobisson i Göteborg till ett pris som ej bekantgjorts. (Nya Lysekils-
Kuriren, 1920-01-17/KJ) [Anm: Dagens adress är Kungsgatan 47.] 

 
1920-01-14 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 2 (avskrift KJ): 

Det antecknades, att stadsfullmäktiges ledamöter äro följande, valda till slutet 
av nedannämnda år: 
Konsul Magnus Radhe, 1920. [Gullmarsgatan 7] 
Konsul Johan Gustaf Gunnerson, 1922. 
Fabrikör Johan Emil Lindbom, 1920. 
Förvaltare John Sterner, 1920. 
Konsul Lars Laurin, 1922. 
Grosshandlare Otto Gottfrid Löfving, 1920. 
Byggmästare Oscar Wallén, 1920. 
Redaktör Axel Ljungberg, 1922. 
Entreprenör Clas Valfrid Granberg, 1920. 
Kyrkoherde Fritz Lüsch, 1922. 
Järnsvarvare August Thorsson, 1920. 
Fabrikör Gustaf Karlsson, 1922. 
Frisör Gustaf Aron Löfgren, 1922. 
Bankdirektör Ragnar Berger, 1922. 
Sparbankskamrer Carl Brännberg, 1922. 
Disponent Hjalmar Carlsson, 1920. 
Bankdirektör Rudolf Lindblad, 1922. 
Stenhuggare Carl Gustaf Tinggren, 1920. 
Verkmästare Axel Pehrsson, 1920. 
Verkmästare Oscar Mattsson, 1922. 
Stenhuggare Sven Petersson Ekblad, 1922. 
Filare Svante Julius Johansson, 1922. 
Handlande Axel Johansson, 1920. 
Boktryckerifaktor Edvin Fritiof Larsson, 1920. [Skottegatan 18] 

 
1920-01-14 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 7 (avskrift KJ): 
 Under § 196 av den 11 sistlidne december beslöto stadsfullmäktige att en 

kommitté av 5 personer skulle tillsättas för att förvalta de dyrtidsanslag, som 
under år 1920 av staden och staten anslås till lindring av de mindre bemedlades 
inom samhället levnadsvillkor, och uppdrogo stadsfullmäktige vid nämnda 
tillfälle åt valkommittén att föreslå ledamöter i denna kommitté. Valkommittén 
hade emellertid ej avgivit något sådant förslag, då den ansett dylik kommittés 
tillsättande överflödig på den grund, att å dagens föredragningslista fanns 
upptaget val av livsmedelsnämnd. 

 

http://www.sjoraddning.se/karingon/var-historia
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Då det av herr ordföranden meddelades, att såväl livsmedelsnämnd som dylik 
kommitté under detta år måste tillsättas, beslöto stadsfullmäktige att företaga 
val av ledamöter i nämnda kommitté, vilket val i enlighet med herr vice 
ordförandens förslag utföll sålunda, att för innevarande år till medlemmar 
valdes herrar hälsovårdstillsyningsmannen Aug. Ehnberg, överläraren Anders 
Jakobsson, kamreraren Hugo Hallgren, stenhuggeriförmannen F. J. Elmqvist 
och järnsvarvaren Sixten Arsenius, och skall denna kommitté inom sig utse 
ordförande eller så kallad korresponderande ledamot. 

 
1920-01-14 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 8 (avskrift KJ): 
 Magistraten anhöll genom föredragen skrivelse att stadsfullmäktige måtte utse 

ledamöter i livsmedelsnämnden jämväl för innevarande år. 
 

Dylikt val företogs nu och utföll i enlighet med herr vice ordförandens förslag 
sålunda, att herrar handlanden E. W. Olsson, stenhuggeriförmannen F. J. 
Elmqvist, järnsvarvaren Sixten Arsenius, hälsovårdstillsyningsmannen August 
Ehnberg och handlanden Evald Andersson valdes till ledamöter med herrar 
verkmästaren A. Nordgren och boktryckerifaktorn E. F. Larsson såsom 
suppleanter. 

 
1920-01-14 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 11 (avskrift KJ): 
 Styrelsen för Lysekils vatten- och kloakledningar anmälde, att den omvalt 

herrar konsuln L. Laurin och byggmästaren Oscar Wallén till respektive 
ordförande och vice ordförande för detta år. 

 Anmälan lades till handlingarna. 
 
1920-01-14 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 19 (avskrift KJ): 

Sedan föredragningslistan genomgåtts, meddelade Herr Lindbom, att det vore 
honom bekant, att väghållningsskyldige från Stångenäs haft sammanträde för 
att besluta ingå till vederbörande myndighet med begäran om förbuds 
utfärdande mot biltrafik mellan Ferlev och Lysekil. 
 
Herr Lindbom ansåg, att stadsfullmäktige borde söka vidtaga åtgärder mot ett 
dylikt förbuds förverkligande och föreslog, att Lysekils stad måtte fordra, att 
väghållningsskyldige inom Stångenäs ålägges att anlägga en ordentlig bilväg. 
 
Med anledning av denna fråga yttrade sig följande talare:  
 
Herr Berger trodde ej, att sådant förbud hade utsikt att gå igenom, synnerligen 
som landshövding von Sydow, då han var civilminister, varit med om att 
bestämma om biltrafiken. Anslöt sig till herr Lindboms yttrande. 
 
Herr Laurin var även av den uppfattning att länstyrelsen ej komme att 
tillmötesgå begäran om förbud mot biltrafik å sagda vägsträcka samt ansåg, att 
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stadsfullmäktige böra ingå till länstyrelsen med anhållan om att ifrågavarande 
väg göres bredare och bättre.  
 
Herr ordföranden meddelade, att han genom landsfiskal Nyblom hört, att 
vägstyrelsen å Stångenäs är emot att göra vägförbättringar. Framhöll, att då 
automobil är framtidens transport- och fortskaffningsmedel, så böra 
stadsfullmäktige ingå till länstyrelsen med framställning i saken. 
 
Herr Lindbom påpekade, att då vi snart å Slätten skola få ett 
länsepidemisjukhus, avsett för Stångenäs, så bör detta vara ett skäl att anföra 
för åstadkommande av bättre väg till Lysekil. 
 
Herr Brännberg anförde, att Stångenäsvägen, vilken nu är alldeles för smal, är 
avsedd för sjuktransport, ty sjukdomsfall, som fordra hastig vård, kunna ju 
tänkas inträffa efter tågs avgång från staden, och i sådana fall är man hänvisad 
att använda automobil. Det hade visserligen klagats över badgästernas 
oförsynta framfart med bilar å ifrågavarande väg, men mot Lysekilsbornas 
biltrafik hade däremot inga som helst klagomål försports. 
 
Herr ordföranden föreslog, att stadsfullmäktige måtte uppdraga åt 
drätselkammaren att med ledning av de under denna diskussion framkomma 
synpunkter inkomna till stadsfullmäktige med förslag till framställning till 
länstyrelsen om att Stångenäs väghållningsskyldige måtte åläggas förbättra 
vägen genom Stångenäs, synnerligen med hänsyn till det blivande 
länsepidemisjukhuset å Slätten, till vilket sjuktransporter med automobil 
säkerligen kommer att i ganska stor utsträckning ske. 
 
Detta förslag beslöto stadsfullmäktige att bifalla. 

 
1920-01-21 Ny Biltransport i Lysekil. All slags körning med lastbil, lastande 1.500 kg., 

utföres till billigt pris av undertecknade. Station vid hamnen. Tel 261. 
LYSEKILS BILTRANPORT, Johansson & Co. (Nya Lysekils-Kuriren, 1920-01-
21/KJ) 

 
1920-01-21 Ännu en bil har vi fått här i staden. Det är en lastbil och ägarna, Johansson & 

Co annonsera att de åtaga sig all slags transport. (Nya Lysekils-Kuriren, 1920-01-
21/KJ) 

 
1920-02-.. Väg- och Vattenbyggnadsstyrelsen överlämnar till Kunglig Maj:t en arbetsplan 

över en byggnation av Sotenkanalen. Förslaget specificerar ett farledsdjup på 
4,8 meter. (LP 1995-02-01) 

 
1920-02-07 Vikarvets vintergille äger rum i Lysekil, troligen i Societetshuset. Fredrik 

Nycander framför dikten Vikens kvinnor: 
 Vikens kvinnor, vid festliga varden 
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 höviskt hälsar er barden. 
 Sentida döttrar av sagoätter, 
 bringande hembygden vård och värn, 
 guldblondiner, kastanjbrunetter, 
 ögon havsblå, svarta som tjärn, 
 äldre, yngre i männers lag, 
 eder mitt hell i dag! 
 
 Vikens kvinnor, i forntidshallen 
 bragten I bräddat horn åt gäst, 
 sörjden tyst, när kämpe var fallen, 
 varen trogna den man, er fäst, 
 fostraden sven till bragdstor hjälte, 
 mö till kvinna, klok under ås. 
 Gusmodernyckel hang i bälte, 
 sattes för gille i fatburslås. 
 Kost och läger I redden väl, 
 bjöden tärna och träl. 
 
 Vikens kvinnor, i stad och stuga 
 gången I, jungfru och fruga. 
 Vrång är tiden, mannabekymmer 
 växa, ättlingahop fara vill. 
 Vården hemmet, att oron rymmer, 
 delen nödtorft, att allt räcker till! 
 Ägen oss, plägen oss, varen vårt stöd, 
 följen oss till vår död! 

  (Fredrik Nycander, Vikarvets årsbok 1920) 
 
1920-02-18 En konstig individ iakttogs i lördags e.m. på Gamla Strandgatan härstädes. 

Mannens besynnerliga uppträdande gjorde att polisen fann sig föranlåten att 
taga närmare befattning med honom. Han medtogs till poliskontoret, men hans 
egendomliga uppträdande gav vid handen att han ej var fullt klok. Framställda 
frågor vägrade han besvara. Till slut fick man dock veta att han var snickare till 
yrket och hette Herman Andersson, född 1886-12-28 i Norge. Det befanns 
sedan att han varit i kontakt med rättvisan här i Sverige. 
Såsom norsk undersåte blev han, då han saknade pass, utvisad från Sverige och 
med poliseskort fördes han på måndagen till norska gränsen. (Nya Lysekils-
Kuriren, 1920-02-18/KJ) 

 
1920-02-19 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 25 (avskrift KJ): 
 Kommittén för dyrtidsanslaget anmälde att till dess ordförande och 

korresponderande ledamot under detta år utsetts hälsovårdstillsyningsmannen 
hr August Ehnberg och lades denna anmälan till handlingarna. 
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1920-02-19 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 26 (avskrift KJ): 
 Från livsmedelsnämnden anmäldes, att till dess respektive ordförande och vice 

ordförande tills vidare under innevarande år av livsmedelsstyrelsen för 
Bohuslän förordnats herrar stadskassören Axel Holmqvist och inspektören 
Ludvig Andersson, och lades anmälningen till handlingarna. 

 
1920-02-19 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 30 (avskrift KJ): 
 Till förnyad behandling upptogs det under § 17 den 14 sistlidne januari 

bordlagda ärendet rörande fattigvårdsstyrelsens begäran om ändring av 
fattigvårdens reglemente.  

 
1920-02-19 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 32 (avskrift KJ): 

Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla ifrågavarande ändringsförslag och 
att genom magistraten hos länstyrelsen söka fastställelse å det sålunda ändra 
fattigvårdsreglementet. 
Vid stadsfullmäktige sammanträde den 14 sistlidne januari under § 19 i 
protokollet beslöto stadsfullmäktige att på grund av herr Lindboms motion om 
att till länstyrelsen göra framställning om förbättrad väg genom Stångenäs 
uppdraga åt drätselkammaren att till stadsfullmäktige inkomma med förslag till 
dylik framställning. 
 
Med anledning härav hade drätselkammaren nu inkommit med följande 
skrivelse: 
” utdrag av protokollet, hållet vid drätselkammarens i Lysekil sammanträde 
den 6 februari 1920. 
Närvarande: herrar ordföranden, vice ordföranden, Hörman och Thorsson samt 
stadsingeniören Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 17. Till behandling upptogs den vid stadsfullmäktiges sammanträde den 14 
januari detta år väckta och till drätselkammaren remitterade frågan, huru staden 
bäst kunde bevaka sin rätt mot de tendenser, som yppats vid annonserade 
möten mellan Stångenäs härads väghållningsskyldige, nämligen att söka 
omintetgöra biltrafik å vägen från Lysekil genom Stångenäset till landsvägen 
mellan Dingle-Munkedal eller så försvåra densamma, att den bleve så gott som 
tillintetgjord. 
 
Efter slutad överläggning beslöt drätselkammaren föreslå stadsfullmäktige att 
till länsstyrelsen ingå med följande hemställan: 
 
Stadsfullmäktige i Lysekil, som hava sig bekant, att tendenser förefinnas hos 
väghållningsskyldige i Stångenäs härad att ånyo söka åstadkomma förbud mot 
befarande med automobil av vägen från och till Lysekil – allmänna landsvägen 
mellan Dingle och Munkedal, anhålla härmed dels att länsstyrelsen icke 
behagade låta eventuella skrivelser i dylikt syfte till någon annan åtgärd 
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föranleda, än att uppenbara förseelser mot förordningen om automobils 
framförande måtte med all iver uppspåras och till vederbörligt åtal befordras, 
vilket endast kan var i respektive bilägares i Lysekil sanna intresse, dels ock att 
till alla trafikanters samskyldiga bästa, icke minst de väghållningsskyldiges 
eget, nämnda väg med det snaraste måtte dels å vägkassans kostnad, del med 
bidrag av allmänna medel utläggas till den bredd, som föreskrives i lag 
angående väghållningsbesvärets utgörande på landet den 23 oktober 1891, 
nämligen 6 meter. Det heter nämligen där i 1 kap. 1 § a följande: ”Landsväg, 
vartill hänföres väg, som för allmänna samfärdseln är av större betydelse och 
förenar riket med annat rike ett län med ett annat län, leder från en stad till en 
annan eller tjänar att förbinda något härad i dess helhet eller till väsentlig 
del med stad, större hamn- och lastageplats, järnvägsstation eller annat 
jämförligt ställe.” 
 
Därav framgår med all önskvärd tydlighet, att vägen över Stångenäset till 
Lysekil bör hänföras till landsväg och få en bredd av 6 meter. 
 
Detta så mycket nödvändigare som nämnda väg i sitt nuvarande skick å vissa 
ställen lämnar mycket övrigt att önska, vilket är till stort men vid möte mellan 
två åkdon av större bredd, särskilt då det ena är en automobil. 
 
Det oförståndiga i att göra försök till att få Lysekils stad, liksom förut, att 
intaga en undantagsställning från rikes övriga städer i fråga om samfärdsel med 
bil ligger i öppen dag, då staten i dessa trakter till orter av vida mindre 
betydelse än Lysekil anlägger bilvägar, och tillåta vi oss ytterligare, för att 
påvisa väghållningsskyldiges kortsynthet i frågan, framhålla, att transporten av 
epidemiskt sjuka till landstingets under byggnad varande epidemisjukhus å 
Slätten, i Lysekils omedelbara närhet, skall ske med automobil över 
Stångenäset. 
 
Som ovan 
AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget från det justerade protokollet, betygas 
AXEL HOLMQVIST. 
 
På yrkande av herr Berger beslöto stadsfullmäktige enhälligt att antaga 
drätselkammarens nämnda förslag såsom stadsfullmäktiges framställning i 
ärendet till länsstyrelsen. 

 
1920-02-19 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 33 (avskrift KJ): 
 Från herr borgmästaren Axel Sundberg förelåg följande skrivelse rörande vissa 

frågor med hänsyn till expropriationen för vattenverkets utvidgning: 
 
Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
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Sedan Stadsfullmäktige genom beslut den 11 oktober 1917 beslutat dels 
expropiera vissa områden inom Lysekils stad och Lyse socken i enlighet med 
Kungl. Maj:ts nådiga brev den 17 augusti 1906 och den 1 december 1916 samt 
dels uppdraga åt styrelsen för stadens vatten- och kloakledningar att ombesörja 
expropriationsärendets utförande, så har nämnda styrelse befullmäktigat 
undertecknad att å styrelsens vägnar föra stadens talan uti ifrågavarande 
expropriationsärende. 
 
Vid granskning av handlingarna i ärendet och vad vid ärendets handläggning 
inför vederbörande domstolar förekommit, har jag funnit att lösesumma för den 
mark, staden skulle taga i anspråk, kan i högst avsevärd grad nedbringas, därest 
staden bifaller vissa yrkanden av en del jordägare. Sålunda har yrkats, bl. a. att 
staden måtte medgiva servitut i fråga om användande av stentransports- och 
utfartsvägar. Det torde även vara för samma ändamål av stort värde att i vissa 
fall medgiva fortbeståndet av en del nyttjanderättskontrakt ifråga om områden, 
som exproprieras av staden. 
 
Med anledning härav och då det i Vattenstyrelsen och genom denna styrelse 
mig givna uppdraget icke synes kunna inbegripas rätt att göra medgivanden av 
ovannämnda slag får jag härmed hemställa det stadsfullmäktige behagade 
besluta. 
 
att befullmäktiga Borgmästare Axel Sundberg, vilken innehar uppdrag att å 
stadens vägnar föra talan i de vid Sunnervikens Häradsrätt och Rådstuvurätten i 
Lysekil anhängiga expropriationsmålen angående avstående av mark för 
stadens vattenbehov, såväl vid Rätten som inför vederbörande 
expropriationsnämnder, att under utförande av detta uppdrag å stadens vägnar 
med vederbörande rättsägare träffa de avtal om servitut ifråga om vägar, 
fortbeståndet, av gällande arrendekontrakt samt de andra överenskommelser, 
som han kan finna lämpliga, ävensom att å stadens vägnar göra medgivanden i 
nu omförmälda hänseenden; med skyldighet för staden att hålla för gilt vad 
ombudet, i sådant avseende gör och låter. 
 
Lysekil den 2 februari 1920.  
AXEL SUNDBERG. 
 
Efter det denna skrivelse lästs yttrade sig under den i ärendet uppkomna 
diskussionen följande talare: 
 
Herr Laurin framhöll de stora besparingar staden i detta fall kunde göra genom 
de i skrivelsen nämnda medgivandena och yrkade bifall till framställningen. 
 
Herr Tinggren ansåg det föreliggande förslaget synnerligen välbetänkt, då 
sådana förhållanden i denn expropriation äro för handen, att det skulle bliva 
staden alltför dyrbart, om man ej ginge in på dessa servituts beviljande. 
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Herr Berger gjorde till herr borgmästaren Sundberg förfrågan, huruvida det här 
åsyftade servitutet för all framtid eller blott för begränsad tid. 
 
Herr Borgmästare Sundberg meddelade, att det här visserligen gällde servitut 
allt framdeles, men att det enligt den nya lagen går att få sådana servitut 
avlyftade mot skadestånds erläggande, varför det för staden finnes utsikt att 
kunna bliva dessa servitut kvitt. 
 
Herr Löfgren önskade veta, om det vore möjligt att påskynda ifrågavarande 
expropriation.  
 
Herr borgmästaren Sundberg genmälte härtill, att saken förekommit vid 
Sunnervikens häradsrätt den 23 januari 1919, men att av skilda orsaker 
expropriationssammanträde ännu ej kommit till stånd, dock kunde man antaga, 
att dylikt sammanträde kommer att äga rum den 30 eller 31 nästkommande 
mars, då saken kommer att avgöras. 
 
Herr Brännberg yttrade, att då man kan komma ifrån stora ersättningsbelopp 
genom medgivandet av dessa servitut, så bör man och göra det. 
 
Efter slutad överläggning beslöto stadsfullmäktige enhälligt att befullmäktiga 
herr borgmästaren Axel Sundberg i enlighet med den berörda skrivelse gjorda 
framställningen. 

 
1920-02-19 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 34 (avskrift KJ): 
 Från drätselkammaren förelåg följande skrivelse rörande tomtförsäljning: 

 
Utdrag från protokoll, hållet vid drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 
6 februari 1920. 
Närvarande herrar ordföranden, vice ordföranden, Hörman och Thorsson samt 
stadsingeniören Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad sekreterare. 
 
§ 12. Till förnyad behandling upptogs fabrikören herr A.B. Öhnbergs den 21 
februari 1919 bordlagda ansökan om att få köpa området, kvarteret ”Bävern” i 
Bansvik i gamla staden, vilket kvarter enligt föreliggande kartskiss utgör en 
areal av cirka 550 kvadratmeter eller cirka 1.500 kvadrataln. 
 
Byggnadsnämnden hade enligt sitt beslut av den 3 februari 1919 beslutat att 
hos drätselkammaren tillstyrka dylik försäljning. 
 
Vid ovannämnda drätselkammarsammanträde hade herrar ordföranden och 
Wallén fått i uppdrag att med herr Öhnberg underhandla om eventuellt utbyte 
av hans gamla fabrikstomt mot ifrågavarande område i Bansvik. 
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Herr ordföranden meddelade emellertid nu, att herr Öhnberg under inga 
förhållanden ville inlåta sig på en dylik bytesaffär. 
 
Drätselkammaren beslöt att hos stadsfullmäktige begära bemyndigande att, till 
herr Öhnberg få försälja bemälda område i Bansvik för ett pris av elva (11) 
kronor och 50 öre per kvadratmeter eller cirka fyra (4) kronor per kvadrataln. 
Som villkor föreslog dock kammaren, att bebyggande av tomten bör påbörjas 
inom två år från försäljningsdagen.  
 
Som ovan  
AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget från det justerade protokollet betygas 
AXEL HOLMQVIST. 
 
Sedan denna skrivelse lästs, yttrade sig följande talare i ärendet:  
 
Herr Ekblad framhöll, att om ifrågavarande område bebygges med en 
ansjovisfabrik, så bleve denna byggnad belägen i närheten av en rad 
boningshus, ett förhållande som man ej kunde kalla hygieniska. Dessutom 
skulle ett dylikt bebyggande avstänga en viktig upplagsplats från förbindelsen 
med hamnen. Yrkande med anslutning till detta yttrande avslag å denna 
försäljning. 
 
Herr Brännberg ansåg det lämpligt uppdraga åt drätselkammaren eller en 
kommitté att undersöka möjligheten av att anvisa andra passande tomter för 
industriella ändamål och att i avvaktan på dylik utredning bordlägga ärendet. 
 
Herr Sterner fann ingen anledning föreligga att bordlägga ärendet, då 
drätselkammaren gjort vad den kunnat för att uppsöka lämpliga industritomter, 
särskilt för ansjovisindustrin. Man har visserligen sådana tomter i Rinkenäs, 
men så fort denna plats då det gäller industritomter, anvisas, anföres än det ena, 
än det andra skälet mot platsens lämplighet. 
 
Längre ut i Bansvik kan man ej tänka på att uppbringa flera tomter. 
 
Erinrade om att ansjovisfabrikörerna i gamla staden redan disponera tomter, å 
vilka ansjovisfabriker finnas, men om nya tomter upplåtes, kunde vida 
modernare fabriker åstadkommas, varigenom de hygieniska olägenheterna 
betydligt skulle minskas. 
 
Ett tilltänkt tomtbyte med herr Öhnberg ville denne ej inlåta sig på. 
 
Man bör ej hindra ansjovisfabrikernas utvidgning genom att förvägra dem 
tomter, där det är möjligt. Yrkade bifall till drätselkammarens begäran. 
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Herr Tinggren uttryckte sitt beklagande av, att staden ej hade områden att 
anvisa till ansjovisindustrin, för vilken dock allt bör göras, så att den ej flyttar 
till andra orter. Ställde sig dock tveksam gentemot lämpligheten av 
ifrågavarande plats, synnerligen om mera passande områden i Bansvik kunde 
uppletas. 
 
Herr Ekblad sade sig icke vilja på något sätt motarbeta härvarande 
ansjovisindustri, men ansåg det borde finnas någon lägligare plats än just i 
närheten av en hel rad boningshus.  
 
Stadsfullmäktige beslöto att hänskjuta frågan om anvisandet av lämpliga 
industritomter av fem personer samt att i avvaktan på denna kommittés 
utredning och yttrande bordlägga ärendet. 
 
På förslag av herr Löfgren gjordes ett uppehåll av 10 minuter i förhandlingarna 
för att stadsfullmäktige skulle kunna ena sig om att bestämma medlemmar i 
denna kommitté.  
 
Efter detta uppehåll beslöto stadsfullmäktige enhälligt att välja följande 
ledamöter i denna kommitté, om vilka stadsfullmäktige enligt meddelande av 
herr Sterner enat sig, nämligen herrar borgmästaren Axel Sundberg, 
sammankallande, byggmästaren Oscar Wallén, konsuln J. G. Gunnerson, 
sparbankskamreraren Carl Brännberg och fabrikören Elis Luckey. 

 
1920-02-19 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 35 (avskrift KJ): 

Från drätselkammaren hade en så lydande skrivelse inkommit: 
 
Utdrag ur protokoll, hållet vid drätselkammaren i Lysekil sammanträde den 6 
februari 1920. 
Närvarande: herrar ordföranden, vice ordföranden, Hörman och Thorson samt 
stadsingeniören Lundgren. 
Vid protokollet, undertecknad, sektretare. 
 
§ 24. Herrar vice ordföranden och stadsingeniören påpekade, att Kungl. 
telegrafverket framdrager luftkablar för telefon, så att de ofta äro vanprydande, 
såsom exempelvis den kabel, som för närvarande drages från konsul Radhes 
magasin i omedelbar närhet av konsul Laurins villa och fortsätter till 
Rosviksberg och Flaggberget. 
 
Med anledning härav beslöt drätselkammaren hos stadsfullmäktige anhålla, att 
såväl Kungl. telegrafverket som härvarande elektricitetsverk måtte förständigas 
att innan dylika framdragningar av luftkablar göras skiss å sådana arbeten 
överlämnas till byggnadsnämnden för granskning och godkännande. 
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Som ovan. 
AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget från det justerade protokollet betygas 
AXEL HOLMQVIST. 
 
På yrkande av herr Sterner beslöto stadsfullmäktige enhälligt att bifalla denna 
framställning. 

 
1920-02-19 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 37 (avskrift KJ): 
 Från hälsovårdsnämnden förelåg följande skrifvelse: 

 
Utdrag av protokollet, hållet vid Hälsovårdsnämndens i Lysekil sammanträde 
den 29 januari 1920. 
Närvarande: Herrar Sundberg, ordförande, Nilsson, Mattsson, Granberg och 
Brännberg. 
 
§ 10. Från Byggnadsnämnden hade, med begäran om Hälsovårdsnämndens 
yttrande, remitterats en av Fabrikören Elis Luckey gjord ansökan om 
byggnadslov ifråga om uppförande av lagerlokal för förvaring av sill och 
ansjovis å tomterna till husen n:ris 28 och 30 vid Gamla Strandgatan. 
 
Vid granskning av handlingarna och därvid fogade ritningar, antecknade 
nämnden, att byggnadsföretaget avsåg en tillbyggnad till Luckeys vid Nya 
Strandgatan belägna ansjovisfabrik, om skulle sträcka sig upp till Gamla 
Strandgatan och tillhöra fabriken lokaler med en areal avsevärt överstigande 
den gamla fabriken. 
 
Som ifrågavarande fabrik, som av nämnden ansågs vara av beskaffenhet, 
varom förmäles i 24 § 4 mom. Nya hälsovårdsstadgan, ligger i den tätast 
bebyggda delen av staden, samt på grund härav och med anledning av 
bestämmelserna i 24 § 4 och 5 mom. I samma hälsovårdsstadga hinder möter 
för tillbyggande av nämnda fabrik på sätt som enligt den till 
Byggnadsnämnden ingivna ansökningen blivit ifrågasatt, beslöt 
Hälsovårdsnämnden meddela att från nämndens sida mötte hinder för 
ansökningens beviljande. 
 
I sammanhang härmed och då under den sist gångna tiden nämnden på grund 
av gällande lag, nödgats i flera fall lägga hinder i vägen för uppförande av 
fabriker och utvidgning av redan befintliga sådana i de mera tätt bebyggda 
delarna av staden, beslöts att genom utdrag av detta protokoll fästa 
stadsfullmäktiges uppmärksamhet på nödvändigheten av snabba åtgärder för 
beredande av tillgång till ändamålsenliga och lämpligt belägna industritomter 
inom staden eller dess område. 
 
Som ovan  
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AXEL SUNDBERG 
 
Herr ordförande i stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 
drätselkammaren, som avgivit följande yttrande: 
 
Utdrag av protokollet, hållet vid drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 
6 februari 1920. 
Närvarande: herrar ordföranden, vice ordföranden, Hörman och Thorsson samt 
stadsingenjör Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 23. På grund av hälsovårdsnämndens beslut om att enligt hälsovårdsstadgan 
hinder möter för bifall till en av fabrikören herr Elis Luckey till 
byggnadsnämnden ingiven och därifrån till hälsovårdsnämnden remitterad 
ansökan om att få uppföra en lagerlokal för förvaring av sill och ansjovis å 
tomten till husen n:ris 28 och 30 vid Gamla Strandgatan hade 
hälsovårdsnämnden genom skrivelse velat fästa stadsfullmäktiges 
uppmärksamhet på nödvändigheten av snabba åtgärder för beredande av 
tillgång till ändamålsenliga och lämpligt belägna industritomter inom staden 
eller dess område. 
 
Denna skrivelse hade av herr ordföranden i stadsfullmäktige remitterats till 
drätselkammaren för dess yttrande. 
 
Med anledning av denna skrivelse beslöt drätselkammaren göra följande 
uttalande: 
 
Beträffande industritomter så kan staden anvisa sådana huvudsakligen endast 
på ett enda ställe, nämligen i Rinkenäs, trots det arbete kammaren de 
föregående åren nedlagt på att å andra ställen i staden finna lämpliga sådana 
tomter. 
 
Med anledning av denna ringa tillgång p dylika tomter vill kammaren hos 
stadsfullmäktige uttala önskemålet, att områden vid och i närheten av norra 
hamnen måtte få användas för ny- och tillbyggnader för ansjovisfabriker, men 
om hälsovårdsnämnden icke anser sig kunna tolka hälsovårdsstadgan så, att 
byggnadslov för dylika ny- och tillbyggnader kan lämnas, byggnadsnämnden 
då måtte få i uppdrag att vidtaga åtgärder för, att byggnadslov i nämnda fall må 
kunna utverkas. 
 
Drätselkammaren ville tillika hos stadsfullmäktige framhålla den stora fara för 
härvarande ansjovisindustris bistånd och fortgång därigenom, att gång efter 
annan läggas hinder i vägen för denna industris utveckling. 
 
Som ovan 
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AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget från det justerade protokollet betygas 
AXEL HOLMQVIST. 
 
Sedan dessa handlingar lästs, föreslog herr Sterner, att stadsfullmäktige måtte 
förklara ärendet vilande i avvaktan på utredning. Och yttrande från den vid 
detta sammanträde tillsatta kommittén för anvisande av lämpliga 
industritomter. 
 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet härmed. 

 
1920-02-25 Svenska Metallindustriarbetareförbundets avdelning 116 i Lysekil har haft 

årsmöte. Utdrag ur protokollet: Till styrelse för kommande arbetsår valdes: 
Göte Grusell, ordförande, Svante Johansson, kassör, J.W. Johansson, 
sekreterare, Hj. Johansson, vice ordförande, Otto Olsson, vice sekreterare, 
Thure Svensson, revisor, Gustav Sohlberg, revisor, Erik Palmqvist, revisor. 
(Nya Lysekils-Kuriren, 1920-02-25/KJ) 

 
1920-02-25 Lagfart söktes vid måndagens rådhusrätt av professorskan Calla Curman på 

7/540-delar av Lysekils stads utägojord, som hon för 2.300 kronor köpt av 
änkefru Anna Britta Lycke. 
Lagfart söktes jämväl av professorskan Curman på 2/135 av utägolotten nr 43, 
hela lotten n:r 44 samt lotten n:r 45A, som hon köpt efter kamrer Johan Anton 
Andersson för 6.000 kronor. (Nya Lysekils-Kuriren, 1920-02-25/KJ) 

 
1920-03-06 Oskar Wallén fyller 50 år. [Anm: artikel i LP?!] 
 
1920-03-09 Arbetet på Lysekils Mekaniska Verkstad och Fridhems varv återupptogs kl 

halv tio på tisdagen efter lockouten. (Nya Lysekils-Kuriren, 1920-03-10/KJ) 
(Skandiaverken, sid 25) 

 
1920-03-10 En bilolycka inträffade i Lysekil i onsdags förmiddag vid 11-tiden på 

Hamngatan då vaktmästare Fredrik Hansson i Kyrkvik blev påkörd av 
Biltransportens lastbil, varvid Hansson omkullkastades och ådrog sig en del 
skador i huvudet och vänstra delen av kroppen. Bland annat fick han ena 
handen mycket svårt skadad och vänstra benet brutet tillika med en lindrigare 
hjärnskakning. Han fördes omedelbart till doktor Nilsson, som anlade förband, 
varefter den skadade fördes till Uddevalla lasarett. 

 
Skulden till olyckan torde enligt vittnens samstämmiga intyg få skrivas på den 
skadades eget konto. Bilen med last av en halv famn ved kördes sakta. Vid 
signal blev den gamle – han är 83 år gammal – irriterad och sprang ut mitt 
framför bilen och så var olyckan skedd. 
I samband härmed vilja vi ställa en uppmaning till vederbörande att mera 
efterhålla pojkar som visst icke kunna låta bli att oroa bilförare. Väck med 
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pojkarne från biltransporter, olyckor kunna lätt inträffa. (Nya Lysekils-Kuriren, 
1920-03-10/KJ) 

 
1920-03-17 Bilolyckan krävde sitt offer. Såsom förut nämnts blev 83-årige vaktmästaren 

Fredrik Hansson i Kyrkvik i förra veckan omkullkörd av en bil på Rosvikstorg 
och erhöll därvid åtskilliga skador. Sedan läkare förbundit honom, vårdades 
han i sitt hem.  
Emellertid tålde icke den gamle mannen att ligga i det läge ett benbrott kräver. 
Lunginflammation tillstötte, som i tisdags morse ändade hans liv. Den avlidne 
sörjes närmast av maka samt två vuxna döttrar.. (Nya Lysekils-Kuriren, 1920-03-
17/KJ) 

 
1920-03-24 Lagfart söktes vid måndagens rådhusrätt av Lysekils Mekaniska Verkstad dels 

på tomt i Rinkenäs n:r 1 om 1.444 kvadratmeter som verkstaden köpt av staden 
för kronor 8.230:80, och dels på 1/240-del av Lysekils jord, som verkstaden 
köpt av fru Julia Nordvall Olsson för 1.344 kronor. (Nya Lysekils-Kuriren, 1920-03-
24/KJ) 

 
1920-03-27 Otto Cronsjö 50 år. Bland raden av 50-åringar få vi nu räkna med Otto Cronsjö, 

som på fredagen ingick i halvseklet. Cronsjö är en av Mekaniska Verkstadens 
trotjänare och en av järnarbetarefackföreningens många stöttepinnar. Född 
skåning den 26 mars 1870 for Cronsjö till Norge 1890, men återkom efter ett 
par år för att i Göteborg vid Rosengrens spika ihop kassakistor. Blev så egen 
mästare, men upphörde för att som montör börja vid Lysekils Mekaniska 
Verkstad 1905, där han fortfarande med heder och kraft arbetar, numera som 
maskinuppsättare. 
Cronsjö är en man av gamla stammen, intet krus och inga slingerbultar, vare 
sig det gäller direktörer, ”skingörer” eller arbetskamrater. Kärv till ytan, men 
vänlig och godmodig som få, när han tas från rätta hållet. 
Fackföreningsstyrelsen hälsar honom härmed å alla kompisars vägnar på 50-
årsdagen! Heder och tack för både fräna ord och välvilliga förmaningar. Må 
han räkna sig till heder att av alla vara ansedd som en stark länk i kamratkedjan 
och må flera kommande decennier fara varsamt fram med hans ännu 
ungdomliga kraft och måtte hans intresse för arbetareklassens såväl fackliga 
som politiska strävanden ej slappas. (Nya Lysekils-Kuriren, 1920-03-27/KJ) 

 
1920-03-31 Rederistämma. Ångfartygs AB Bohuslän har till styrelse valt herrar Johan 

Emil Lindbom, L. Laurin, Carl Andersson, Otto Gottfrid Löfving och Robert 
Gotthard Christensson med herrar R. Björsell och Carl Johan Forsström i 
Lysekil samt O.A. Olsson i Kloster, Dragsmark som suppleanter. Revisorer 
herrar H. Lundin och E. Andersson med herr Olof Dorthé som suppleant. 
Till aktieägarna skola utdelas två nya aktier på varje gammal samt 10 procent – 
fjolårets vinst måste alltså vara god. (Nya Lysekils-Kuriren, 1920-03-31/KJ) 
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1920-03-31 Fordran. Grosshandlare Anders Smith i Uddevalla, hade instämt Lysekils 
Mekaniska Verkstad med yrkande att utfå fordran för kol. Käranden medgav 
att det varit tal om att leverera gods men ej visst slag. Att varorna ej lämnats 
voro riktigt, men detta berodde på att käranden skulle lämna dem f.o.b. i 
Göteborg på jakt, som svaranden skulle tillhandahålla. Detta hade svaranden ej 
gjort. Käranden överlämnade ... Det blir utslag den 19 april. (Nya Lysekils-
Kuriren, 1920-03-31/KJ) 

 
1920-04-01 Herr Gustaf Cornér har köpt herr Napoleon Hörmans fastighet och kolgårdar. 

(Nya Lysekils-Kuriren, 1920-04-01/KJ) [Anm: Dagens adress för Napoleon Hörmans fastighet 
är Gamla Strandgatan 62.] 

 
1920-04-07 Bilolyckans efterspel. Stadsfiskalen hade instämt chaufför O.H. Johansson från 

Slätten med yrkande om ansvar på honom för förseelse mot förordningen om 
automobilkörning. 
Anledningen härtill var att den av svaranden förda bilen den 10 mars på Södra 
Hamngatan överkört förre styrmannen Fredrik Hansson från Kyrkvik, varvid 
denne erhållit åtskilliga svårare skador samt avled den 16 mars, närmast som 
följd av lunginflammation, vilken inställde sig på grund av det läge Hansson 
måste intaga. 
Av utredningen framgick, att bilen var på väg mot järnvägsstationen i sakta 
fart. Hansson och en annan person hade stått på gatan, inbegripna i samtal. På 
cirka 10 meters avstånd från bilen hade chauffören signalerat. Detta hade icke 
observerats av dem och bilen gjorde därför en sväng åt sidan för att inte köra 
på dem. Just i det samma hade den andra personen gjort Hansson uppmärksam 
på bilen och Hansson hade då blivit irriterad samt sprungit åt sidan mot bilen. 
Denna hann nu ej stoppas, utan skärmen knuffade till Hansson, så att ena 
bakhjulet gått över benet och handen på honom. Åsyna vittnen ansågo att 
Hansson själv varit orsak till olyckan. Detta ansåg även svaranden samt bestred 
åtalet. Åklagaren erhöll uppskov till om måndag för att inkomma med 
läkarintyg. (Nya Lysekils-Kuriren, 1920-04-07/KJ) 

 
1920-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 42 (avskrift KJ): 
 Val av rådman efter avlidne rådmannen Lars Ödman förelåg, och hade vid 

ansökningstidens slut en ansökan inkommit, nämligen från landsfiskalen 
Gunnar Nyblom.  
Efter ansökningstidens slut hade emellertid extra rådmannen P. Grundell även 
inlämnat ansökan. 
Landsfiskal Nyblom hade enligt föreliggande skrivelse återkallat sin ansökan. 
 
Sedan denna skrivelse, de båda ansökningarna med tillhörande handlingar och 
magistratens skrivelse i ärendet lästs, företogs sluten omröstning, som utföll så, 
att herr landsfiskalen Gunnar Nyblom valdes till rådman med 13 röster. 
Vid omröstningen tillföllo 7 röster herr extra rådmannen P. Grundell. 
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1920-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 43 (avskrift KJ): 
 Från drätselkammaren förelåg följande skrivelse med begäran om 

bemyndigande att till fabrikören herr Richard Björsell få försälja tomtområden 
vid Apoteks- och Drottninggatorna;  
 
Utdrag av protokollet, hållet vid drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 
26 februari 1920. 
Närvarande: Herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Wallén, Björsell, Bovik, 
Thorson och Elmqvist samt stadsingenjören Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad sekreterare. 
 
§ 37. Fabrikör Herr Richard Björsell begärde genom föreliggande skrivelse att 
enligt skrivelsen bifogad kartskiss få köpa områdena A och B avsedda att 
tilläggas tomten till huset n:o 14 vid Kungsgatan, och att sökanden i lika utbyte 
till staden överlämnar fig C enligt nämnda kartskiss. 
 
Den sammanlagda arealen av områdena A och B utgör cirka 131 kvadratmeter, 
och området C innehåller cirka 4,5 kvadratmeter, vadan herr Björsell således 
till staden skulle betala för cirka 127 kvadratmeter. 
 
Då detta ärende till behandling upptogs, hade herr Björsell avlägsnat sig från 
sammanträdet. 
 
Byggnadsnämnden, dit herr Ordföranden i drätselkammaren remitterat ärendet, 
hade enligt föreliggande skrivelse beslutat att tillstyrka denna försäljning i 
enlighet med ifrågavarande ansökan och därtill hörande kartskiss. 
 
Drätselkammaren beslöt att hos stadsfullmäktige begära bemyndigande att till 
herr Björsell få för ett pris av sju (7) kronor och 10 öre per kvadratmeter eller 
cirka två (2)kr. och 50 öre per kvadrataln försälja bemälda områden, A och B, 
från vilkas areal frånräknats arealen av nämnda område C. 
 
Som ovan 
AXEL HOLMQVIST. 
Från det justerade protokollet rätt utdraget; betygas 
AXEL HOLMQVIST. 
 
På yrkande av herr Radhe beslöto stadsfullmäktige att bifalla den föreliggande 
framställningen. 

 
1920-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 44 (avskrift KJ): 
 Drätselkammaren begärde enligt nedanstående skrivelse bemyndigande att till 

handlanden herr Pontus Lundbom få försälja tvenne markområden i Parken. 
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Utdrag av protokollet, hållet vid drätselkammaren i Lysekil sammanträde den 
30 mars 1920. 
Närvarande: herrar Ordföranden, vice Ordföranden, Wallén, Björsell och 
Ljungberg samt stadsingenjören Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 47. Handlande Herr Pontus Lundbom begärde genom föredragen skrivelse att 
enligt skrivelsen bifogad kartskiss få köpa tvenne markområden, enligt nämnda 
kartskiss betecknade med A och B, tillsammans innehållande cirka 67 
kvadratmeter, vilka områden skulle tilläggas tomten n:o 2 i Parken. 
 
Då området i fråga är reglerat, hade stadsingenjören icke ansett det nödvändigt 
att inhämta byggnadsnämndens yttrande i saken. 
 
Drätselkammaren beslöt att hos stadsfullmäktige begära bemyndigande att för 
ett pris av sju (7) kr. och 50 öre per kvadratmeter få försälja dessa områden 
tillika med området C å cirka 123 kvadratmeter enligt samma kartskiss, då 
drätselkammaren icke ansåg sig kunna tillstyrka försäljning endast av 
områdena A och B. Den sammanlagda arealen av dessa trenne områden utför 
således cirka 190 kvadratmeter. 
 
Det jämförelsevis låga priset motiverade drätselkammaren med att det här ej 
gällde verklig tomförsäljning utan endast en komplettering av tomt. 
 
Som ovan. 
AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget från det justerade protokollet betygas 
AXEL HOLMQVIST. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt, på yrkande av herr Radhe, att bifalla 
drätselkammarens ifrågavarande framställning. 

 
1920-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 45 (avskrift KJ): 
 Genom nedanstående skrivelse begärde drätselkammaren bemyndigande att till 

disponenten herr H. L. Norén i Stockholm få försälja tomten till huset n:o 42 
vid Kungsgatan.  
 
Utdrag av protokollet, hållet vid drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 
30 mars 1920. 
Närvarande: herrar ordföranden, vice ordföranden, Wallén, Björsell och 
Ljungberg samt stadsingeniören Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 44. I skrivelse till stadsingenjörskontoret hade disponent Herr H. L. Norén i 
Stockholm anhållit att få friköpa tomten till huset n:o 42 vid Kungsgatan. 
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Detta ärende hade av stadsingeniören överlämnats till byggnadsnämnden för 
dess yttrande, och hade denna nämnd i enlighet med föreliggande, ansökningen 
bilagd skrivelse beslutat tillstyrka denna försäljning i överensstämmelse med 
av stadsingeniören uppgjord kartskiss. 
 
Tomten innehåller enligt nämnda kartskiss en areal av cirka 360 kvadratmeter. 
 
Drätselkammaren beslöt att hos stadsfullmäktige begära bemyndigande att till 
sökanden få försälja ifrågavarande tomt för ett pris av femton (15) kr. och 60 
öre per kvadratmeter eller fem (5) kr. och 50 öre per kvadrataln och under 
förutsättning, att vid försäljningen fästes det villkor, att den över bemälda tomt 
nu dragna avloppsledningen skall få kvarligga och av köparen skyddas, tills 
staden blir i tillfälle att kunna flytta ledningen ut i någon av de närliggande 
gatorna. 
 
Som ovan 
AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget från den justerade protokollet betygas 
AXEL HOLMQVIST. 
 
På yrkande av herr Radhe beslöto stadsfullmäktige enhälligt att bifalla 
drätselkammarens föreliggande begäran på de av drätselkammaren föreslagna 
villkoren. 

 
1920-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 46 (avskrift KJ): 
 Styrelsen för Lysekils vatten- och kloakledningar hade hos drätselkammaren 

genom skrivelse anhållit, att drätselkammaren måtte hos stadsfullmäktige 
tillstyrka beviljandet av ett anslag å 50.000 kronor för att påbörja rensningen av 
Trötemyren, då denna rensning voro nödvändigt att för den snaraste vidtaga för 
tryggande av tillgången av bättre vatten till staden. 
 
Tillika begärdes i nämnda skrivelse, att drätselkammaren måtte hos 
stadsfullmäktige förorda, att stadsfullmäktige bemyndiga vattenstyrelsen att 
företaga denna rensning på det för staden mest ekonomiska sättet. 
 
Enligt föreliggande skrivelse hade drätselkammaren beslutat att hos 
stadsfullmäktige tillstyrka ifrågavarande framställning under förordnande av att 
medel för ändamålet upplånas. 
 
Herrar vice ordföranden, Radhe och Brännberg yrkade ärendets bordläggning 
för utredning av totalkostnaden för bemälda myrs upprensning. 
 
Herr Sterner ansåg, att hela arbetet i fråga komme att draga en kostnad, som 
vore ungefär fyra gånger större än det nu begärda beloppet som föreslog, att 
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stadsfullmäktige måtte uppdraga åt vattenstyrelsen att utreda kostnaderna för 
hela arbetets utförande och att utlysa detsamma på entreprenad. 
 
Herr Laurin hade intet emot ärendets bordläggning, ty om expropriationen för 
vattenverkets utvidgning kan vara färdig i nästkommande maj månad, så skulle 
man ändå genom dubbla arbetsskift kunna medhinna rätt mycket av 
ifrågavarande rensning. 
 
Sedan herr borgmästaren Sundberg redogjort för orsakerna till dröjsmålet med 
expropriationen, beslöto stadsfullmäktige uppdraga åt vattenstyrelsen att vidare 
utreda frågan om och uppgöra kostnadsförslag samt att i avvaktan härå 
bordlägga ärendet. 

 
1920-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 51 (avskrift KJ): 
 Magistraten hade begärt stadsfullmäktiges yttrande över till Konungens 

befallningshafvande i länet ställda ansökningar från fru Hedvig Ödman, huset 
n:o 13, Badhusgatan, Kyrkvik, och fröken Hilda Nilsson, huset n:o 36 Kyrkvik 
i ett av dem innehavda pensionat i ovan angivna husnummer jämväl 
innevarande år erhålla tillstånd att utskänka vin och öl till spisande gäster vid 
måltider, den förstnämnde sökanden under tiden 10 juni till 1 september och 
den sistnämnde under tiden 10 juni till 10 september. 
 
Herr Radhe yrkade, att stadsfullmäktige måtte tillstyrka bifall till nämnda 
ansökningar, då ifrågavarande rättigheter förr innehafts av sökandena och 
skötts ordentligt. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att tillstyrka bifall till dessa båda 
ansökningar på av herr Radhe anförda skäl. 

 
1920-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 52 (avskrift KJ): 
 Länstyrelsen i Göteborgs och Bohus län hade genom magistraten infordrat 

stadsfullmäktiges yttrande över ansökningar om rätt till utskänkning av 
pilsnerdricka inom Lysekils stad under nästkommande trenne försäljningsår, 
räknade från och med den 1 oktober detta år, av nedannämnda personer, 
nämligen: 
 
1) Bernhard Ninus Hedberg i sitt hus n:o 45 vid Gamla Strandgatan, 
2) Olof Dorthé i sitt hus n:o 25 vid Kungsgatan, 
3) Maria Fredrika Rundberg i huset n:o 24 vid Kungsgatan. 
 
Herr Radhe yrkade, att stadsfullmäktige måtte tillstyrka bifall till samtliga 
dessa trenne ansökningar, då sökanden förut innehaft ifrågavarande rättigheter 
och skött dem ordentligt. 
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Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla yrkande med den däri gjorda 
motiveringen. 
 
Tillika beslöto stadsfullmäktige uttala, att utskänkning i förevarande fall icke 
får äga rum å sön- och helgdagar samt efter kl. 5 eftermiddagen å dag före sön- 
och helgdag och efter kl. 7 eftermiddagen övriga dagar i veckan. 

 
1920-04-08 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 54 (avskrift KJ): 
 Svenska lufttrafikaktiebolaget hade genom cirkulärskrivelse till 

stadsfullmäktige överlämnat upprop med uppmaning att anordna godkänd 
landningsplats för flygplan invid samhället. 
Stadsfullmäktige beslöto att remittera ärendet till hamnstyrelsen samt handels- 
och sjöfartsnämnden för deras yttranden.    

 
1920-04-10 Fastighets-Auktion. Genom frivillig auktion, som hålles å stadsfiskalskontoret i 

Lysekil tisdagen den 20 dennes kl 12, försäljes på grund av ägarnas avflyttning 
från staden. Stenhuggare Johan Edvard Svenssons tomt nr 207 om 870 
kvadratalnar med 2 boningshus Bansviksgatan [n:o] 31 innehållande tillhopa 6 
lägenheter, därav 4 om 1 rum och kök. (Nya Lysekils-Kuriren, 1920-04-10/KJ) [Anm: 
Dagens adress är Bansviksgatan 49.] 

 
1920-04-14 Lagfart söktes vid måndagens rådhusrätt av direktör Otto Gottfrid Löfving på 

inägorna n:r 52 och 53 av Lysekils stads jord, som han köpt av änkefru Julia 
Nordvall Olsson för 10.000 kronor. 

 
Direktör Justinus Tobisson i Göteborg sökte lagfart på tomt och hus vid hörnet 
av Torget och Färgaregatan, som han för 45.000 kronor köpt av Hedvig 
Pettersson och Elvira Brunstedt. [Anm: Dagens adress är Kungsgatan 47.] 
 
Edv. Karlsson sökte lagfart på fastighet i Norra Skottgatan [n:o] 8, som han 
köpt av änkefru Hulda Berggren för 8.000 kronor. (Nya Lysekils-Kuriren, 1920-04-
14/KJ) 

 
1920-04-17 I Sverige blir gift kvinna myndig och slipper ha maken som förmyndare när 

Sveriges riksdag antar den nya giftermålsbalken, som ersätter den gamla i 1734 
års lag och gör den svenska kvinnan helt jämställd med mannen inom 
äktenskapet. (wikipedia) 

 
1920-04-21 J.E. Svenssons hus och tomt Bansviksgatan [n:o] 31 har köpts av polis J.A. 

Winge och handlande Axel Hörnfelt för 14.500 kronor. (Nya Lysekils-Kuriren, 
1920-04-21/KJ) [Anm: Dagens adress är Bansviksgatan 49.] 

 
1920-04-21 Skandiaverken i stället för Lysekils Mekaniska Verkstad. Enligt Kungliga 

Patent- och Registreringsverkets resolution av den 8 mars har Lysekils 
Mekaniska Verkstad förändrat till namn till Skandiaverken AB. Bolagets firma 
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tecknas av samma personer på samma sätt som hittills. (Nya Lysekils-Kuriren, 
1920-04-21/KJ) (Vikarvets museum) (Träbiten/72, sid 9) 

 
1920-04-21 Vid måndagens rådhusrätt i Lysekil dömdes Lysekils Mekaniska Verkstad att 

till grosshandlare Anders Smith i Uddevalla i mål om kolleverans utge kronor 
5.426 jämte 815 kronor i rättegångskostnader. (Nya Lysekils-Kuriren, 1920-04-
21/KJ) 

 
1920-04-24 Fastighetsaffär. Handlande Axel Hörnfelt och poliskonstapel J.A. Winge ha 

som förut nämnts köpt J.E. Svenssons två boningshus och i tomt Bansviksgatan 
[n:o] 31 för 14.500 kronor. Herr Winge har nu av herr Hörnfelt köpt dennes 
hälft i fastigheten för 7.250 kronor. (Nya Lysekils-Kuriren, 1920-04-24/KJ) [Anm: 
Dagens adress är Bansviksgatan 49.] 

 
1920-04-28 Grand Hotell har av herr Magnus Radhe, Axel Radhe m.fl. sålts till fru Anna 

Forsman för 125.000 kronor. Fru Forsman sökte i måndags lagfart på 
fastigheten. (Nya Lysekils-Kuriren, 1920-04-28/KJ) [Anm: Dagens adress är Rosviksgatan 
4.] 

 
1920-04-28 Automobilolyckan – chauffören frikändes. Utslag avkunnades i målet mellan 

Elias Sandell, åklagare, änkan Magdalena Hansson i Kyrkvik, målsägare, samt 
Oskar Henning Johansson, Slätten, svaranden, rörande ovarsam bilåkning. 
Som bekant hade förre styrmannen Fredrik Hansson i Kyrkvik den 10 mars 
blivit omkullknuffad av den av svaranden förda lastbilen, varvid han erhållit 
åtskilliga svårare skador samt sedermera avlidit. Änkan Hansson yrkade utfå 
ersättning för läkararvode mm, samt för begravningskostnader. Då det icke 
framgått av utredningen i målet att svaranden farit ovanligt [ovarsamt] fram 
och icke heller åsidosatt något av sina skyldigheter samt då svaranden icke är 
att anse såsom vållande till att Fredrik Hansson omkullkörts, kan 
skadeståndsskyldighet icke ådömas svaranden. Då åklagaren emellertid icke 
saknat fog för åtalet, får statsverket vidkänna hans kostnader i målet. (Nya 
Lysekils-Kuriren, 1920-04-28/KJ) 

 
1920-05-01 Kvistrums Landstormsförenings herrar medlemmar kallas härmed till årsmöte å 

Stora rådhussalen i Lysekil söndagen den 2 maj kl 1.30 e.m. för behandling av 
de ärenden som omförmälas i paragraf 10 av föreningens stadgar ävensom 
eventuellt andra förekommande ärenden. Lysekil i april 1920. Styrelsen. (Nya 
Lysekils-Kuriren, 1920-05-01/KJ) 

 
1920-05-05 Lagfart söktes vid måndagens rådhusrätt av handlande Fritz G. Olsson och 

glasmästare Albert Andersson på 1/300-dels av Lysekils jord, littera 35, som de 
för 700 kronor köpt av Elfrid och F. Jacobsen i Kesser, Danmark. (Nya Lysekils-
Kuriren, 1920-05-05/KJ) 

 
1920-05-05 Kvistrums Landstormsförening hade på söndagen årsmöte på rådhussalen 

härstädes under ordförandeskap av major Filip August Busck i Uddevalla. 
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Styrelse- och revisions-berättelserna godkändes och ansvarsfrihet beviljades. 
Till styrelse valdes major Filip August Busck, ordförande, stadskassör Carl 
Axel Holmqvist, vice ordförande, handlande Fritz G. Olsson, sekreterare, och 
stadsexekutor Rudolf Ljunggren, kassaförvaltare. Övriga styrelseledamöter 
blevo skeppsmäklare Bror Axel Backman, trädgårdsmästare Axel Lindebäck, 
glasmästare Albert Andersson, samtliga i Lysekil, samt disponent Olof Bildt 
och folkskollärare Viktor Lindkvist, Munkedal, samt lantbrukare John 
Andersson i Kega, Lyse. 
Suppleanter blevo stenhuggeriförman C.A. Rundgren och kassör Verner 
Hernström, Lysekil. Revisorer för 1920 blevo arbetsförman Carl Hellby och 
sotarmästare Carl Albert Söderberg med fabrikör Albert Weber som suppleant. 
Till ledamöter av förbundsstyrelsen 1920-1921 valdes major Filip August 
Busck och stadskassör Axel Holmqvist, lantbrukare Hjalmar Olsson i Fjälla, 
Lyse, och folkskollärare Lars Andersson i Berfendal samt frisör Gustaf Aron 
Löfgren och skeppsmäklare Axel Backman i Lysekil. Lantbrukare Axel Olsson 
i Alsbäck, Lyse och disponent Olof Bildt som suppleanter. 
Till representanter vid Landstormsförbundets sammanträden valdes trädgårds-
mästare Axel Lindebäck, stenhuggeriförman C.A. Rundgren, kassör Verner 
Hernström, fabrikör Albert Weber, handlande Fritz G. Olsson och apotekare 
Gustaf Bergqvist i Håbygård samt till representanter vid Sveriges frivilliga 
landstorms-föreningars årsmöte innevarande år stadskassör Axel Holmqvist 
med frisör Gustaf Aron Löfgren som suppleant. 
Mötet beslöt att anslå 50 kronor till skyttekretsen i och för fältskjutningar under 
året. (Nya Lysekils-Kuriren, 1920-05-05/KJ) 

 
1920-05-08 Till Salu – Nybyggd fiskebåt 48 fot mellan stäv, försedd med 30-40 hkr 

Skandia Marin motor, trawlvinsch samt med full utrustning, däribland 2 styck 
trawlar, wire, ny rigg och segel, allt obegagnat, till salu för synnerligen billigt 
pris och fördelaktiga betalningsvillkor. Närmare meddelar Skandia-Verken 
AB, Lysekil. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-05-08/KJ) 

 
1920-05-11 Enligt till kontrollstyrelsen ingångna uppgifter utgjorde spritkonsumtionen i 

Lysekil med omnejd 19.493 liter sprit under april månad, fördelade på 7.046 
motböcker. Spritbolagets försäljning utgörs av 13.968 liter rent brännvin, 2.519 
liter egentligt brännvin av andra slag, 2.190 liter eau de vie, 134 liter whisky, 
288 liter arrak, 374 liter punsch och 11 liter likör. Dessutom konsumerades å 
restauranterna 604 liter sprit, därav 240 liter punsch. (Bohusläningen 1920-05-11) 

 
1920-05-11 Lindboms Rederiaktiebolag i Lysekil säljer segelkuttern HARRY till bröderna 

Benjamin och Olof August Johansson i Grundsund för 30.000 kronor. Fartyget 
skall användas för fraktfart. (SH#25, sid 203) 

 
1920-05-19 Den första motorn i sillfisket – Fiskeriavdelningen vid Göteborgs stads 

jubileumsutställning önskar förvärva den första motorn, som nyttjades i 
sillfisket. Detta var som bekant en Skandiamotor från Lysekils Mekaniska 
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Verkstad och insattes 1903 på hösten i vadlaget Korpens från Smögen båt. 
Vadbåten blev sedan såld till Göteborgs norra skärgård. Då Skandia-Verken i 
Lysekil önska återköpa motorn för utställningens räkning torde personer, som 
kunna lämna upplysningar om densamma, benäget vända sig till redaktör Ernst 
Hörman, Göteborg. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-05-19/KJ) (Bohusläns Historia, sid 394) 

 
1920-05-20 Den tremastade skonaren CHRISTINE med hemmahamn i Lysekil säljs för 

40.000 kronor till ett rederi vars störste andelsägare är Bernt Leonard Pålsson, 
Lerberget. Totalt har rederiet 57 ägare. 

 
1920-05-20 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 62 (avskrift KJ): 
 Till förnyad behandling upptogs det vid sammanträdet den 19 sistlidna februari 

under § 34 i protokollet bordlagda ärendet, drätselkammarens begäran om 
bemyndigande att till fabrikören herr A.B. Öhnberg få försälja området, 
kvarteret ”Bävern” i Bansvik i gamla staden. 

 
Vid nämnda tillfälle beslöto stadsfullmäktige att hänskjuta frågan om 
anvisande av lämpliga industritomter till en kommitté bestående av herrar 
borgmästaren Axel Sundberg, sammankallande, byggmästare Oscar Wallén, 
konsul J. G. Gunnerson, sparbankskamrer Carl Brännberg och fabrikör Elis 
Luckey. 
 
Denna kommitté hade till dagens sammanträde inkommit med följande 
yttrande:  
 
Till Herrar Stadsfullmäktige i Lysekil. 
 
Sedan undertecknade blivit utsedda att taga i övervägande om och i vad mån 
inom staden och å dess område kan beredas tomter, som lämpa sig för 
industriella anläggningar samt därmed till Stadsfullmäktige inkomma med 
förslag, få vi härmed överlämna tre av stadsingenjören upprättade kartskisser å 
sådana tomter samt föreslå, att stadsfullmäktige måtte besluta att för industriellt 
ändamål upplåta följande områden. 
 
I Bansvik. 
Kvarteret Bävern om 500 kvadratmeter, vilket kan avsevärt utökas genom 
invid liggande mark. 
1 tomt om 1.300 kvadratmeter som arrenderas av Gustaf Cornér, och  
1 tomt om 1.050 kvadratmeter. 
 
I Rinkenäs. 
2 industritomter om respektive 1.500 och 1.050 kvadratmeter. 
 
Emellertid bör det först undersökas möjlighet att erhålla vatten i närheten 
genom grävning av brunnar. 
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I Åkerbräckan. 
Dels en tomt invid Clupea om 2.580 kvadratmeter, 
dels en tomtrad mellan Slätteskär och Kyrkogården om 7 tomter å respektive 
1.130, 1.280, 1.240, 1.250, 1.240, 1.250, 1.200 kvadratmeter, vilka i huvudsak 
måste iordningsställas genom utfyllning, 
dels ock slutligen 4 tomter nedanför kyrkogården om 1.570, 1.600, 1.500 och 
1.150 kvadratmeter, vilka delvis äro landfasta och delvis kräva utfyllning; 
börande dessa tomter tagas i anspråk före de övriga föreslagna tomterna i 
Åkerbräckan. 
 
Samtliga föreslagna tomter äro belägna å staden tillhörig mark. Ifråga om de 
två nya tomterna i Bansvik måste ändring sökas i stadsplanen, enär området är 
utlagt till allmän plats. 
 
Lysekil den 24 mars 1920. 
AXEL SUNDBERG. J. G. GUNNERSON. 
OSCAR WALLÉN. C. BRÄNNBERG. 
 ELIS LUCKEY. 
 
Denna skrivelse lästes, varefter diskussion i ärendet vidtog. 
 
Herr Radhe yrkade avslag å ifrågavarande försäljning. 
 
Herr vice ordföranden yrkade, att denna försäljning måtte göras, men på 
villkor, att herr Öhnberg ingår på att lämna sin nuvarande fabrikstomt i utbyte. 
 
Herr Löfgren yrkade ärendets remiss till hamnstyrelsen. 
 
Herr Löfving yrkade, att ärendet måtte remitteras även till drätselkammaren för 
underhandling med herr Öhnberg om sådant byte, som nämnts. 
 
Herr Laurin yttrade, att stadsfullmäktige måtte bestämt uttala sig för att 
bemälda tomt i Bansvik ej avyttras till sökanden utan att nämnda byte göres. 
 
Herr Granberg ansåg det lämpligt, om herr Öhnberg inhämtade 
hälsovårdsnämndens mening, huruvida byggnadslov å ifrågavarande tomt kan 
enligt hälsovårdsstadgan tillåtas.  
 
Efter slutad överläggning beslöto stadsfullmäktige att remittera ärendet till 
hamnstyrelsen för dess yttrande över lämpligheten av att med hänsyn till 
kajutrymmet vid norra hamnen försälja bemälda område samt till 
drätselkammaren för att denna måtte underhandla med herr Öhnberg om 
berörda byte. 
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1920-05-20 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 63 (avskrift KJ): 
 Vid stadsfullmäktiges sammanträde den 19 sistlidne februari under § 37 i 

protokollet förelåg en skrivelse från hälsovårdsnämnden med anledning av 
hälsovårdsnämndens beslut om att enligt hälsovårdsstadgan hinder möter för 
bifall till en av fabrikören herr Elis Luckey till byggnadsnämnden ingiven och 
därifrån till hälsovårdsnämnden remitterad ansökan om att få uppföra en 
lagerlokal för förvaring av sill och ansjovis å tomten till husen n:ris 28 och 30 
vid Gamla Strandgatan. 
 
Vid ovannämnda sammanträde beslöto stadsfullmäktige att förklara ärendet 
vilande i avvaktan på utredning och yttrande från den vid nämnda tillfälle 
tillsatta kommittén anvisande av lämpliga industritomter, och förelåg dylik 
utredning, vilken är omnämnd utredning, vilken är omnämnd och intagen i 
föregående §. 
 
För den i ärendet uppkomna diskussionen yttrade sig följande talare: 
 
Herr Radhe ansåg, att herr Luckey borde erhålla begärt byggnadslov, då här 
endast gällde byggande av lagerlokaler, vilka säkert icke komme att medföra 
någon fara i sanitärt hänseende. 
 
Herr Hj. Carlsson förordade, att hälsovårdsnämnden måtte giva sitt bifall till 
uppförande av ifrågavarande byggnad. 
 
Herr Berger erinrade om att hälsovårdsnämndens framställning i samband med 
denna fråga gällde anvisandet av lämpliga industritomter. 
 
Herr Tinggren trodde ej, att denna tillbyggnad skulle åstadkomma någon skada 
ur hälsovårdssynpunkt och ansåg, att man borde göra vad man kunde för att ej 
hindra ansjovisindustrins utveckling, ty vi behöva ökade skatteinkomster. 
 
Herr borgmästaren Sundberg upplyste, att hälsovårdsnämnden gärna önskade 
veta stadsfullmäktiges ställning till frågan, varför det vore av stort intresse, att 
den härstädes kommit under diskussion. 
 
Herr vice ordföranden yttrade, att hälsovårdsnämnden i detta fall kommit i en 
kinkig belägenhet och uttalade önskvärdheten av att nämnden måtte göra vad 
möjligt är för att tillmötesgå herr Luckeys begäran. 
 
Herrar Brännberg och Thorsson påpekade, huru viktigt är det ur skattesynpunkt 
att ej lägga hinder i vägen för ansjovisindustrin. 
 
Herr Laurin: Om hälsovårdsstadgans föreskrifter noggrant skola efterlevas i 
sådana fall som detta, så hava vi ju endast tomter för ansjovisindustrin att 
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erbjuda i Åkerbräckan och på Grötö. Uttalade önskvärdheten att 
hälsovårdsnämnden måtte söka göra någon ändring i saken. 
 
Herr Radhe yrkade, att stadsfullmäktige måtte göra följande uttalande till 
hälsovårdsnämnden med anledning av detta ärende: 
 
Att stadsfullmäktige icke hava något att erinra däremot, att de, som hava gamla 
tomter för ansjovisindustrin, måtte få å sådana tomter göra om- och 
tillbyggnader för bemälda industri på sätt hälsovårdsnämnden kan medgiva, 
med iakttagande av byggnadsstadgans bestämmelser. 
 
Stadsfullmäktige beslöto i enlighet med detta yrkande. 

 
1920-05-20 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 64 (avskrift KJ): 
 Den av stadsfullmäktige utsedda kommittén för uppgörande av förslag dels till 

reglemente för stiftelsen ”Maria Murrays minne”, dels i fråga om användning 
av den till staden donerade Murrayska villafastigheten hade till 
stadsfullmäktige överlämnat skrivelse rörande användning av bemälda 
fastighet jämte förslag till reglemente för stiftelsen och förteckning å i 
fastigheten befintliga inventarier, som tillhöra donationen. 
 
Kommittén hade föreslagit, att hela villan disponera för uthyrning, och att 
stadsfullmäktige måtte anslå ett belopp av 8.000 kronor för inköp av möbler till 
villan, samt att kommittén bemyndigas försälja sådana i villan befintliga 
inventarier, vilka varken äro eller kunna bliva till nytta eller prydnad för 
densamma. 
 
Reglementsförslaget var av följande lydelse: 
 
”Reglemente för stiftelsen ”Maria Murrays minne”. 
 
§ 1. Stiftelsen ”Maria Murrays minne” har till uppgift att i överensstämmelse 
med föreskrifterna i Professorn Robert Murrays gåvobrev den 6 september 
1919 förvalta den genom berörda gåvobrev till Lysekils stad skänkta 
egendomen, bestående av den Murrayska villafastigheten vid Kyrkviks 
Strandgata, kallad Udden, jämte inventarier samt 10 stycken aktier i Lysekils 
Nya Badhusaktiebolag. 
 
§ 2. Stiftelsen står under överinseende av Stadsfullmäktige i Lysekil, som äga 
att inom ramen av gåvobrevets föreskrifter bestämma om sättet för 
egendomens disponerande i allmänhet och användningen av de anslag som 
beviljas från stadens sida till stiftelsens uppehållande. 
 
Den skänkta villafastigheten och därtill hörande inventarier, över vilka skall 
upprättas en förteckning, samt aktierna bokföras bland stadens tillgångar. 
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Inventarieförteckningen kompletteras med de nya föremål, som inköpas för 
stadigvarande bruk i fastigheten och som därefter anses tillhöra stiftelsen. 
 
Skötseln av parkanläggningen och planteringarna å villaegendomen skall 
ombesörjas av den av stadsfullmäktige tillsatta parkstyrelsen eller annan 
styrelse, som kan bliva av fullmäktige för ändamålet tillsatt. 
 
§ 3. I övrigt handhavas stiftelsens angelägenheter av en styrelse, bestående av 
stadens borgmästare såsom ordförande och två av stadsfullmäktige för en tid av 
4 år i sänder utsedda ledamöter jämte suppleanter för dem. 
 
§ 4. Styrelsen sammanträder så ofta förhållandena sådan påkalla, dock minst 
två gånger på året eller i April och Oktober månader. Å sammanträdet i april 
uppsättes en berättelse över nästförflutna års förvaltning och räkenskaperna för 
ingivande till här nedan nämnda revisorer, och å sammanträdet i oktober 
uppgöres förslag till utgifts- och inkomststat för nästföljande  år, som prövas i 
vederbörlig ordning av stadsfullmäktige i sammanhang med stadens utgifts- 
och inkomststat i övrigt. 
 
§ 5. Stiftelsens räkenskaper föras under drätselkammarens och styrelsens 
inseende av hos kammaren anställd tjänsteman, vilken det även åligger att 
inkassera inkomsterna och verkställa de utbetalningar, som av styrelsen 
beordras. 
 
Stiftelsens medel skola av nämnda tjänsteman insättas i bank å särskilt konto 
och räntan därå tillföras stiftelsen utan sammanblandning med stadens övriga 
inkomster. 
 
§ 6. För granskning av räkenskaperna och styrelsens förvaltning utses årligen i 
December månad av stadsfullmäktige två revisorer jämte suppleanter för dem. 
 
Frågan om ansvarsfrihet för vederbörande avgöres på sätt som om stadens 
räkenskaper och förvaltning är i lag stadgat. 
 
Samtliga dessa handlingar hade överlämnats till drätselkammaren för dess 
yttrande.  
 
Enligt från drätselkammaren föreliggande protokollsutdrag av den 30 april och 
18 maj detta år framgick följande: 
 
Att drätselkammaren beslutat dels att remittera ärendet till parkstyrelsen för 
utredning av kostnaderna för underhåll av parken och trädgården vid 
ifrågavarande villa, dels att tillfråga kommittén, huru många rum det kan 
uthyras i villan med den nuvarande möbleringen. 
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Beträffande reglementsförslagets 5:te § hade drätselkammaren ansett sig 
tveksam, huruvida det med nuvarande ringa arbetskraft i kammaren vore 
lämpligt pålägga denna ytterligare arbetsbörda genom förvaltningen av denna 
donation. I övrigt hade drätselkammaren intet haft att emot förslaget erinra. 
 
Att kommitténs ordförande, herr borgmästaren Sundberg, och en av 
kommitténs ledamöter, herr kamrer Hallgren, hade lämnat det svar, att det med 
den nuvarande möbleringen i villan ej går att uthyra några rum, samt att 
parkstyrelsens ordförande lämnat drätselkammaren den uppgiften, att 
kostnaderna för underhåll av villans park och trädgård skulle uppgå till 350 kr. 
årligen, i vilket belopp dock ej inginge utgift för vakt i villans park. Att 
drätselkammaren enhälligt beslutat avstyrka anslags beviljande till det 
föreslagna möbelinköpet för villan. 
 
Sedan samtliga ovannämnda handlingar lästs, yttrade sig följande talare i 
frågan: Herr vice ordföranden, som tänkte sig möjligheten av att uthyra villan 
till badhusbolaget, yrkade bifall till drätselkammarens förslag i ärendet och att 
reglementsförslaget bordlägges. 
 
Herr borgmästaren Sundberg trodde ej, att badhusbolaget kunde hyra villan. 
Hemställde att stadsfullmäktige måtte uppdraga åt parkstyrelsen att taga hand 
om skötseln av ifrågavarande villas park och trädgård, och att det för detta 
ändamål anslås ett belopp för i år av 350 kronor att utgå av oförutsedda utgifter 
i årets utgifts- och inkomststat. 
 
Herr Brännberg föreslog, att den för stiftelsen tillsatta kommittén måtte få i 
uppdrag att tills vidare handhava donationen, och att stadsfullmäktige måtte 
överlämna till valkommittén att upprätta förslag å två ledamöter i stiftelsens 
blivande styrelse jämte två suppleanter för desamma. 
 
Efter slutad överläggning beslöto stadsfullmäktige att bifalla dels herr vice 
ordförandens yrkande i enlighet med drätselkammarens förslag, men med 
tillägg av reglementsförslagets bordläggning, dels herr Brännbergs förslag om 
donationens handhavande och remissen till valkommitténs samt att i enlighet 
med herr borgmästaren Sundbergs hemställan uppdraga åt parkstyrelsen att 
övertaga skötseln av villans park och trädgård ich därefter under innevarande 
år av oförutsedda utgifter i årets utgifts- och inkomststat anslå ett belopp av 
350 kronor. 

 
1920-05-20 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 71 (avskrift KJ): 
 Från stadens ombud vid stämmorna med Lysekils Järnvägsaktiebolag, herr 

bankdirektören Ragnar Berger, hade skrivelse inkommit med begäran om 
instruktioner för instundande bolagsstämma. 
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Drätselkammaren hade med hänsyn till denna stämma beslutat att i enlighet 
med en föreliggande skrivelse hos stadsfullmäktige förorda, att stadens ombud 
vid nämnda bolagsstämmor får i uppdrag att i enlighet med revisorernas 
tillstyrkan rösta för ansvarsfrihet och för att vinstmedlens disponerande sker 
såsom styrelsen för järnvägsbolaget föreslagit och revisorerna tillstyrkt. 
 
Beträffande arvoden och villkor för styrelseledamöter, revisorer och 
suppleanter hade drätselkammaren ansett, att de måtte bestämmas lika som nu. 
 
Med hänsyn till val av revisorer och deras suppleanter för granskning av 
järnvägsbolagets räkenskaper och förvaltning för år 1921 hade 
drätselkammaren beslutat föreslå stadsfullmäktige, att denna del av ärendet 
hänskjutes till valkommittén för upprättande av förslag. 
 
Sedan järnvägsbolagets förvaltnings- och revisionsberättelser jämte 
drätselkammarens skrivelse lästs, beslöto stadsfullmäktige enhälligt att bifalla 
drätselkammarens förslag i ärendet, utom vad remissen till valkommittén 
beträffar, då herr Berger föreslog, att stadsfullmäktige nu skulle besluta förorda 
omval av nuvarande revisorer och suppleanter, vilket och blev 
stadsfullmäktiges enhälliga beslut. 
 
De nuvarande revisorerna äro herrar förvaltare John Sterner och 
försäkringsinspektör A.W. Christenson med suppleanterna herrar sjökapten 
August Kihlberg och stadskassör Axel Holmqvist, samtliga från Lysekil. 

 
1920-05-20 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 77 (avskrift KJ): 
 Drätselkammaren begärde enligt föreliggande skrivelse bemyndigande att få 

för ett pris av sju (7) kronor och 50 öre per kvadratmeter till handlanden herr 
Pontus Lundbom försälja ett markområde i Parken, enligt bifogad kartskiss 
betecknat med D och innehållande cirka 158 kvadratmeter., vilket område 
skulle tilläggas tomten till huset n:o 2 i Parken, och hade byggnadsnämnden 
beslutat att tillstyrka denna försäljning. 

 Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla drätselkammarens ifrågavarande 
framställning. 

 
1920-05-20 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 79 (avskrift KJ): 
 Sedan föredragningslistan genomgåtts, meddelade herr Berger, att major 

Asplund anhållit om uppskov till den 1 instundande augusti med arbetet för 
upprättande av förslag till hamnanläggning innanför Grötö. 

 
1920-05-22 Lysekils stads elektricitetsverk anhåller - enligt vad vår Stockholmsredaktion 

erfarit - i skrivelse till arbetsrådet om tillstånd att använda trenne maskinister 
för skötsel av verkets drift i arbete 56 timmar i veckan för vardera. 
(Bohusläningen 1920-05-22) 
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1920-05-22 Arbetstiden vid Lysekils Elektricitetsverk. Lysekils stads Elektricitetsverk 
anhåller om tillstånd att fr.o.m. den 1 juni få för verkets drift använda 3 
maskinister med en tjänstgöringstid för vardera av 56 timmar i veckan. 
Tjänstgöringen består i huvudsak av tillsyn av aggregat för omformning av 
energi från Trollhätte Kraftverk. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-05-22/KJ) 

 
1920-05-25 Renstakningen för väganläggningen Näset-Gravarne har i dagarna avslutats 

och byggnadsarbetet skall inom kort börja. Den tre kilometer långa sträckan 
jämte en större bro beräknas kosta 112.000 kronor. (Bohusläningen 1920-05-25) 

 
1920-05-26 Grand Hotell i Lysekil, som sedan ett par månader efter eldsvådan i februari 

undergått en omfattande reparation, har åter öppnats i sin helhet. (Bohusläningen 
1920-05-26) 

 
1920-05-26 Arbetstidslagen. Herr Richard Björsell i Lysekil hemställer i skrivelse till 

arbetsrådet att få fördela de 48 arbetstimmarna i veckan på annat sätt än som 
stadgas i lagen om arbetstidens begränsning, för arbetarna vid Lerbergs mosse 
i Håby. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-05-26/KJ) 

 
1920-05-29 Skandia-Verken AB, förut Lysekils Mekaniska Verkstads AB, visar för 1919 

en bruttovinst av 489.000 kronor, varifrån avgår räntor 105.000 kronor, skatter 
262.000 kronor samt förlust på Fridhems skeppsvarv 10.000 kronor. Styrelsen 
föreslår en utdelning av 10 procent, med 75.000 kronor, att till avskrivnings-
fonden avsätta cirka 70.000 kronor (motsvarande bland annat 5 procent på 
maskiner och verktyg, 10 procent på elektriska anläggningar mm) samt till 
dispositions-fonden avsätta 50.000 kronor. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-05-29/KJ) 
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1920 Fotografiet föreställer Lökebacken 1920. Bilden är fotokopia på en fototavla 

som en bekant har i sitt hem. Vet ej vem som var fotograf. Ett nästan 100 år 
gammalt foto. (Rickard Nordström, Facebook: Lysekilsbanan genom tiderna, 2018-07-19) 

 
1920-06-12 Fiskebåtar – 1 eller 2 fiskebåtar, 40-55 fot långa, med goda motorer önskas 

köpa. Skandia-Verken AB, Lysekil. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-06-12/KJ) 
 
1920-06-18 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 83 (avskrift KJ): 
 Med anledning av de aktier i Lysekils Nya Badhus Aktiebolag, vilka medföljde 

den Murrayska donationen beslöto stadsfullmäktige välja ett ombud 
representera staden vid stämmorna med nämnda bolag, och valdes därtill för 
innevarande år i enlighet med valkommitténs förslag herr bankdirektören 
Ragnar Berger. 

 
1920-06-18 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 88 (avskrift KJ): 
 Vattenstyrelsen hade hos drätselkammaren begärt, att kammaren måtte hos 

stadsfullmäktige förorda beviljandet av ett anslag å 20.000 kronor för 
sprängning av förbindelsekanal mellan Tröte- och Rotemyrarna genom vilken 
åtgärd vattnet i Trötemyren bättre skulle kunna tillvaratas och man skulle 
slippa från den hittills brukade, besvärliga och dyrbara överpumpningen av 
vatten mellan de båda myrarna. Genom infordrade anbud hade styrelsen 
försäkrat sig om att kunna utföra arbetet för nämnda belopp. Arbetet skulle 
påbörjas i höst för att vara färdigt före utgången av april månad 1921. 
 
Drätselkammaren, som ansett denna kanalisering synnerligen välbetänkt, hade 
enhälligt beslutat att hos stadsfullmäktige förorda ifrågavarande framställning 
och föreslå att beloppet för ändamålet tillfälligt upplånas för att sedermera ingå 
i det lån, som skall upptagas för gäldande av kostnaderna för expropriation av 
mark för vattenverkets utvidgning m. fl. utgifter. 
 
Sedan handlingarna i ärendet lästs, yttrade sig under den uppkomna 
diskussionen följande talare: 
 
Herr vice ordföranden yrkade ärendets återförvisning till vattenstyrelsen och 
drätselkammaren för utredning om, huruvida man ej borde avstå från denna 
förbindelsekanal och i stället genom anläggandet av ett nytt filter och annan 
direkt förbindelse med vattenledningsnätet öka trycket i detsamma. Ansåg en 
dylik lösning av frågan skulle vara bättre och ställa sig vida billigare än det av 
vattenstyrelsen föreslagna sättet. 
 
Herr Laurin: Om man uppskjuter saken, så riskerar man att det å arbetet 
avgivna lägsta anbudet ej står fast, utan man får betala betydligt mera för 
detsammas utförande senare. Det är därför de största skäl att låta utföra arbetet 
för det fördelaktiga anbud man nu har. Framhöll att denna förbindelsekanal ej 



Nyhetsbrev 

Nyhetsbrev 56.docNyhetsbrev 56 20240726 © Per Stenros Sid 38 
 

är något nytt uppslag i vattenfrågan utan utgör ett led i utvidgningen av 
vattenverket enligt vattenbyggnadsbyråns uppgjorda och av stadsfullmäktige 
antagna förslag. Någon ytterligare utredning kan därför vattenstyrelsen ej 
åstadkomma utan att vända sig till någon ny expert på vattenledningsfrågor. 
Genom dylik hänvändelse skulle frågan ytterligare fördröjas och åsamka 
staden en mängd kostnader, allt utan att bidraga till det minsta gagn. Påpekade, 
att man genom denna kanal skulle få så gott som ett filter därigenom att vattnet 
komme att passera genom en i kanalen anbringad sandbank. Yrkade bifall till 
det föreliggande förslaget i enlighet med drätselkammarens yttrande. 
 
Herr Larsson fäste sig vid herr Laurins yttrande beträffande det låga priset och 
sporde, om borgen för arbetets kompletta utförande finnes, så att man kan lita 
på att ej endast en ringa del av kanalen spränges, för den händelse 
anbudsgivaren skulle finna, att ha bleve ekonomiskt lidande på anbudets 
fullgörande. 
 
Herr Wallén instämde i herr Laurins yrkande och betonade nödvändigheten av 
att så snart som möjligt företaga denna kanalisering, vilken för stadens 
vattenverk skulle medföra många fördelar. 
 
Herr Brännberg anslöt sig till herr Larssons yttrande. 
 
Herr Laurin vitsordade dugligheten hos den entreprenör, som avgivit lägsta 
anbudet å detta arbete, och framhöll, att villkoren för arbetets utförande äro 
sådana, att staden ej löper någon risk. 
 
Herr Axel Johansson understödde herr Laurins yrkande. 
 
Herr Radhe yrkade ärendets bordläggning för åstadkommande av föreslagen 
vidare utredning. 
 
Herr Granberg framhöll, att vattenstyrelsen i denna sak förebringat all den 
utredning, som vore möjlig, varför ett uppskov ej skulle tjäna något till. 
Instämde i herr Laurins yrkande. 
 
Herr Berger kunde icke finna det innebära någon fara att nu besluta sig för 
detta arbete, synnerligen som kanalen skulle bliva särdeles nyttig för 
vattenverket. 
 
Herr Löfgren uttalade önskemålet av att någon tid uppskjuta ärendets 
avgörande.  
 
Herr Sterner fann frågan så väl utredd, att det icke gärna kunde göras bättre och 
att ett uppskjutande med arbetet ej skulle ställa sig billigare. Understödde herr 
Laurins yrkande och föreslog det tillägg, att ärendet avgöres idag. 
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Herr Tinggren hade gärna varit med om ytterligare utredning, om därmed 
någon fördel kunnat vinnas, men då så säkerligen ej vore fallet, understödde 
han herr Laurins yrkande med det av herr Sterner föreslagna tillägget. 
 
Då överläggningen förklarats avslutad förelågo följande trenne yrkanden 
nämligen:  
1) Om bifall till vattenstyrelsens av drätselkammaren förordade framställning 
och ärendets avgörande i dag. 
2) om ärendets återförvisning till vattenstyrelsen och drätselkammaren,  
3) om ärendets bordläggning. 
 
Herr ordföranden framställde nu proposition på bifall till vardera av dessa 
tvenne yrkanden och efter att hava förklarat det förstnämnda vara med 
övervägande ja besvarat, begärdes votering. 
 
Sedan herr ordföranden därpå för huvudvoteringen såsom ja-förslag uppställt 
yrkandet n:o 1 och därefter för att utröna nej-förslag i samma votering 
framställt proposition på bifall till vartdera av de båda övriga yrkandena, å ena 
sidan ärendets återförvisning till vattenstyrelsen och drätselkammaren, å andra 
sidan ärendets bordläggning, förklarade han det förstnämnda av dessa båda 
yrkanden vara med övervägande ja besvarat, vilket med klubbslag befästes. 
 
Slutligen framställde herr ordförande följande voteringsproposition, som 
godkändes: 
 
Den, som i huvudvoteringen vill bifalla vattenstyrelsens av drätselkammaren 
förordad framställning och ärendets avgörande i dag, röstar: ja; 
Den, det icke vill, röstar nej; 
Vinner nej, hava stadsfullmäktige beslutit att bifalla yrkandet om ärendets 
återförvisning till vattenstyrelsen och drätselkammaren. 
 
Vid härefter företaget upprop till omröstning röstade: 
herrar Sterner, Laurin, Löfving, Wallén, Ljungberg, Granberg, Thorsson, 
Gustaf Karlsson, Löfgren, Berger, Hjalmar Carlsson, Lindblad, Tinggren, 
Pehrsson, Mattsson, Ekblad, Axel Johansson och ordföranden: ja,  
 
men herrar vice ordföranden, Radhe, Lindbom, Brännberg, Svante J. Johansson 
och Larsson: nej. 
 
Med 18 ja- mot 6 nej-röster hade stadsfullmäktige alltså beslutit att bifalla ja-
propositionen. 

 
1920-06-18 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 95 (avskrift KJ): 
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 Från styrelsen för stadens elektricitetsverk förelåg anhållan om att under andra 
hälften av detta år få bibehålla den förhöjda taxan å elektrisk ström, vilken 
framställning av stadsfullmäktige enhälligt bifölls. 

 
1920-06-23 Vid Skandia-Verken och Fridhem i Lysekil är arbetet inställt denna veckan 

med anledning av att samtliga arbetare enligt avtalet erhållit semester. (Nya 
Lysekils-Kuriren 1920-06-23/KJ) 

 
1920-06-23 Den illa gör, han illa far. En yngling, Justinus Malmström från Slätten, hade 

vid nyårstiden deltagit i inbrottsstölden i Frilagers affär vid Gamla 
Strandgatan. Som han var den av de tre ynglingarna, vilka begått brottet, som 
var mest redobogen att erkänna saken och underlätta utredningen, skulle med 
hans straff, tre månaders straffarbete, anstå. Han skulle under en tid av tre år 
övervakas av poliskonstapel Johan Henrik Olsson Lundén. 

 
Herr Lundén har emellerid anmält för stadsfiskalen att Justinus Malmström 
rymt sin kos. Med anledning härav anmälde stadsfiskalen saken för 
rådhusrätten, som nu upptager den till behandling. Rättens beslut kommer att 
meddelas nästa måndag. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-06-23/KJ) ]Anm: Dagens adress är 
Gamla Strandgatan 7A.] 

 
1920-06-30 Återkommen – Stadsfiskalen anmälde till rådhusrätten i måndags åtta dagar att 

ynglingen Justinus Malmström från Slätten, som av rådhusrätten dömts 
villkorligt med uppsikt, avvikit och rätten skulle därför upptaga saken rörande 
straffets verkställighet. Vid måndagens sammanträde anmäldes emellertid att 
han återkommit. Enär icke ynglingen eller hans målsman infunnit sig, lät rätten 
frågan bero tills vidare. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-06-30/KJ) 

 
1920-07-03 De unga i strejk. Å Mekaniska Verkstaden härstädes anställda lärlingar gingo 

på fredagen i strejk sedan man inte kommit till nöjaktigt resultat i en lönefråga. 
Ynglingarna hade begärt en generell ökning i lönen med 10 öre per timma 
medan man från verkstadens sida ville överlåta åt förmännen att öka på efter 
var och ens förtjänst. Av arbetsgivaren ifrågasatt ökning i ackordslönerna 
avvisades också. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-07-03/KJ) 

 
1920-07-20 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 110 (avskrift KJ): 
 Genom föreliggande skrivelse begärde hamnstyrelsen, att stadsfullmäktige 

måtte lämna hamnstyrelsen bestämd uppgift om vilka områden som tillhör 
hamnen. 
 
Herr vice ordföranden relaterade innehållet av stadsfullmäktiges beslut § 152 i 
protokollet för den 20 december 1909 rörande denna fråga och framhöll, att nu 
andra hithörande förhållanden tillkommit, såsom exempelvid herrar Bergers 
och Radhes motioner enligt respektive §§ 75 och 87 i stadsfullmäktiges 
protokoll för den 20 maj 1915 samt föreslog ärendets remiss till hamnstyrelsen 
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för att denna måtte låta upprätta o h till stadsfullmäktige inkomma med en 
karta i överensstämmelse med stadsfullmäktiges nämnda beslut tillika med 
förslag om vilka områden hamnen önskar disponera för att stadsfullmäktige 
därför måtte kunna fatta beslut i ärendet. 
 
Herrar Sterner och Ljungberg understödde detta förslag och uttalade 
önskemålet, att drätselkammaren genom ett blivande stadsfullmäktigebeslut 
erhölle visshet om vilka områden som skola disponeras av staden eller av 
hamnen. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla herr vice ordförandens förslag i 
ärendet. 

 
1920-07-20 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 112 (avskrift KJ): 
 Från herr Brännberg förelåg motion om att stadsfullmäktige måtte besluta 

avstå från nöjesskatts upptagande för fest i Föreningen Folkets hus den 24 och 
25 dennes till förmån för iordningställande av bemälda förenings teaterlokal. 
Herr Brännberg, understödd av herr Löfgren, yrkade bifall till motionen. 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla motionen. 

 
1920-08-07 På Fridhems varv, tillhörande Skandiaverken härstädes, har i dagarna 

färdigbyggts en av fransmän beställd motorjakt. Denna som kallades 
SKANDIA I, är byggd av ek samt avgick på fredag till sin hemort Calais. (Nya 
Lysekils-Kuriren 1920-08-07/KJ) 

 
1920-08-21 Patent sökes å ”Tändkula för förbränningsmotorer” av L. Laurin i Lysekil från 

den 21 december 1917. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-08-21/KJ) 
 
1920-08-28 Lysekils Badhusaktiebolag håller bolagsstämma härstädes på lördag. 

Badintendent doktor Hjalmar Fries lämnar med denna säsong sin befattning i 
Lysekil. Badorten har helt visst haft stor fördel av doktor Fries humana och 
framsynta ledning och han blir därför svår att ersätta. Styrelsen torde 
emellertid ha möjlighet att välja en efterträdare som inger de bästa 
förhoppningar. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-08-28/KJ) 

 
1920-09-01 En flygmaskin kretsade över staden i lördags middag. Den flög ganska lågt, så 

att man kunde urskilja att flygarna vinkade åt folket på torget och dessa 
vinkade igen uppgives det. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-09-01/KJ) 

 
1920-09-01 Till badintendent i Lysekil har Lysekils nya badhusbolag utsett praktiserande 

läkaren i Stockholm, doktor Axel Hellstenius. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-09-01/KJ) 
 
1920-09-04 Bostadsbristen i Lysekil. Gamla finkan undergår för närvarande reparation och 

omändring i och för bostadsändamål. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-09-04/KJ) 
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1920-09-04 En hemsk olycka inträffade vid middagstiden i onsdags på engelska 
fyrmastaren MONNOW, som för reparation ligger i Norra hamnen härstädes, i 
det timmerman Warren föll ned i det 10 à 12 meter djupa lastrummet och 
skadades svårt. Doktor Blume tillkallades genast att Warren fått ett svårare 
brott på hjärnskålens bas. Det var intet att göra och efter en kort stund avled 
mannen. Han var omkring 50 år gammal. 
Begravningen av den förolyckade ägde rum på torsdagen. Han följdes till 
graven av fartygets besättning samt representanter från Skandiaverken. Kistan 
var insvept i den engelska flaggan. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-09-04/KJ) 

 
1920-09-04 En bilkollision inträffade i torsdags middag härstädes i korsningen av Stora 

Kyrkogatan och Apoteksgatan emellan Frilagers lastbil, förd av herr Albin 
Alfredsson, och en herr J. Fosbys personbil, förd av herr Fosby själv. 
Den förra var på väg i riktning mot Kyrkogatan och för att kunna svänga i 
riktning åt Gamla Strandgatan till höll den åt vänstra sidan på Apoteksgatan. 
Just i detsamma kom herr Fosbys bil på Kyrkogatan, också i riktning mot 
Gamla Strandgatan, och skulle svänga in på Apoteksgatan. Cornérska 
trädgården skymde utsikten för båda bilförarna och dessa sågo ej varandra, 
men avståndet var för kort och kollisionen var oundviklig. 
Värst skadad blev herr Fosbys bil, en splitter ny Owerland provbil. Den fick 
högra främre axeln krökt, skärmen totalt spolierad, lyktglasen krossade mm. 
Lastbilen fick högra bommen till karossen krökt och främre högra fjädern 
avslagen samt lyktglas krossade. Den sensationella händelsen lockade mycket 
folk till platsen. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-09-04/KJ) 

 
1920-09-08 En ny ansjovisfabrik kommer i dagarna att startas i Lysekil av 

fiskhandelsfirman Tobin & Hagerlin härstädes. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-09-
08/KJ) 

 
1920-09-08 Stadshotellet i Lysekil, som i tio års tid innehafts av fru Matilda Magnusson, 

har sålts till källarmästare Arnold Olsson, innehavare av automaten i 
Uddevalla, för 225.000 kronor. I köpet ingår även alla hotellets inventarier. 
Tillträdet sker den 1 oktober detta år. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-09-08/KJ) 

 
1920-09-08 Gatuförbättringar – Norra Kvarngatan har befunnit sig i ett miserabelt skick. 

Den var stenig och knagglig, men så i sommar förbättrades den. Stenen 
spettades upp och bortskaffades, ett lager med finare makadam lades dit i 
stället och ovan detta ett lager med maskinkrossat grus, så att gatan blev fin 
och jämn. 
Korsgatan från Kungsgatan upp till herr Lyckes fastighet är också stenig och i 
dåligt skick. Gruset spolas nämligen bort vid häftigt regnflöde. Men i alla fall 
kanske det ej skulle skada att gatudelen finge en liten förbättring. (Nya Lysekils-
Kuriren 1920-09-08/KJ) 

 
1920-09-09 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 122 (avskrift KJ): 
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 Lysekils Nya Badhus Aktiebolag begärde genom föredragen skrivelse att 
staden måtte bevilja ett belopp å 1.500 kronor för att varmbadhuset måtte 
kunna hållas öppet under den kommande vintern med 3 dagar per månad. 
 
Drätselkammaren, till vilken herr ordföranden i stadsfullmäktige remitterat 
ärendet, hade beslutat att hos stadsfullmäktige tillstyrka ett belopp å 750 
kronor för ändamålet och att denna summa utgår av medel anslagna för 
oförutsedda utgifter i årets utgifts- och inkomststat. 
 
Tillika hade drätselkammaren ifrågasatt huruvida ej badtiden under vintern 
kunde sättas till två dagar i månaden och tiden för arbetarebaden något 
utsträckas. 
 
Herr ordföranden föreslog, att stadsfullmäktige måtte anslå åtminstone 1.000 
kronor för ändamålet i vilket yrkande herr Ljungberg instämde med hemställan 
till herr Radhe, att badhusbolaget måtte söka hålla varmbadhuset öppet i vinter, 
även om bolagets begäran ej bleve till fullo beviljad. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt enligt detta yrkande anslå 1.000 kronor och 
att medel skola utgå enligt drätselkammarens förslag. 

 
1920-09-09 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 124 (avskrift KJ): 
 Länsstyrelsen i Göteborgs och Bohus län hade genom magistraten infordrat 

stadsfullmäktiges yttrande över ansökan från fru Hilma Lycke att under åren 
1921, 1922 och 1923 få uti huset n:o 85 vid Gamla Strandgatan utskänka 
pilsnerdricka till spisande gäster vid måltider. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att tillstyrka bifall till denna ansökan, och 
motiverade stadsfullmäktige denna tillstyrkan med att sökanden är lämplig att 
omhänderhava dylik utskänkning och att sådan rättighets beviljande är av 
behovet påkallad. 

 
1920-09-15 Tremastade motorskeppet EIKEDAL från Bergen har inkommit till Lysekil, 

närmast från Odense i Danmark, för att på Fridhems varv undergå 
årsbesiktning. Fartyget är på 450 tons dräktighet. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-09-
15/KJ) 

 
1920-09-15 Ur artikel i Lysekilsposten: John Vilhelm Sterner fyller 60 år. … i de 

moderatas valrörelse har herr Sterner deltagit sedan 1904, såsom ordförande i 
den dåvarande diskussionsklubben och dito sedan klubben ombildats till 
Moderata valmansföreningen. (LP 1920-09-15/KJ) 

 
1920-09-18 Motor i stället för ångmaskin. Motorfartyget MARIA från Karlstad har en tid 

legat vid härvarande mekaniska verkstad, där motor insatts i fartyget i stället 
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för ångmaskin. Inmonteringen är nu klar och på torsdagen och fredagen var 
fartyget ute och provkörde motorn. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-09-18/KJ) 

 
1920-09-20 Fridhems varv brinner ned till grunden. En fiskebåt från Smögen lyckas man 

rädda samt bokföringen och pengar ur ett kassaskåp. (LP 1920-09-21) (Fritz Lüsch, 
Lysekils historia, sid 108) 

 
1920-09-22 Provtur företogs på måndagen med den ombyggda Karlstadsångaren MARIA, 

som här vid Skandiaverken fått sin ångmaskin ersatt med en Skandiamotor. 
Ändringsarbetet har tagit tid men resultatet är också det bästa och fartyget tog 
sig mycket bra ut i sin nya gestalt, fullt rustat för sin verksamhet. Maskineriet 
utgöres av en fyrcylindrig motor av verkstadens typ 704 för fartygets 
framdrivande samt en encylindrig 8 hkr motor för länsning och alstring av 
tryckluft. För vinschar och ankarspel samt för värme är båten försedd med en 
mindre ångpanna. Huvudmotorn är en väl proportionerad maskin på 300 hkr, 
med 250 varv i minuten vid normal gång. Under provkörningen uppnåddes en 
hastighet av cirka 9 knop, vilket måste anses såsom mycket lyckat. Maskinen 
arbetade tillfredsställande. MARIA skall avgå till Vänernhamnar för att intaga 
trälast på England. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-09-22/KJ) 

 
1920-10-06 Lagfart – Fabrikör Carl Hörman har till sjökapten Oscar Olsson sålt 

fastigheterna n:o 53 och 54 Gamla Strandgatan (boningshus och 
fabriksbyggnad) samt magasin i Bansvik för 43.000 kronor. Köparen söker nu 
lagfart på fånget. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-10-06/KJ) [Anm: Dagens adress är Gamla 
Strandgatan 17.] 

 
1920-10-09 Uddevalla teater gästas i morgon av Lysekils teateramatörer, som då spela 

Frans Hedbergs roliga lustspel "Det skadar inte". Amatörerna ha förut uppfört 
samma pjäs två gånger å Lysekils teater samt på Näset och Malmön under 
publikens livliga bifall. Det är att förmoda, att de även här i Uddevalla röna 
välvilja. (Bohusläningen 1920-10-09) 

 
1920-10-20 Skolrådet i Gravarne har beslutat, att skolbarnen ej få vistas ute längre än till kl 

8 på kvällarna. (Bohusläningen 1920-10-20) 
 
1920-10-21 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 136 (avskrift KJ): 
 Till ledamöter i uppskattningsnämnd för uppskattning av mark i och för 

framdeles skeende taxering till jordvärde- eller jordräntestegringsskatt m. m. 
valdes i enlighet med valkommitténs förslag herrar inspektören Ludvig 
Andersson och fabrikören Elis Luckey med respektive suppleanter herrar 
stenhuggeriförmannen F. J. Elmqvist och stenhuggaren Sven P. Ekblad. 

 
1920-10-21 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 139 (avskrift KJ): 
 Lysekils föreläsningsförening hade hos stadsfullmäktige ansökt om anslag för 

år 1921 till föreläsningsverksamheten med 500 kronor, till 
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folkbiblioteksverksamheten med 300 kronor och som extra anslag 200 kronor 
för inköp av ett bokskåp åt biblioteket. 
 
Drätselkammaren, dit herr ordföranden i stadsfullmäktige remitterat ärendet, 
hade beslutat att hos stadsfullmäktige tillstyrka dessa begärda anslags 
beviljande, och att det sammanlagda beloppet, kronor 1.000, för ifrågavarande 
ändamål upptages i 1921 års utgifts- och inkomststat för uttaxering. 
 
Herr Sterner av herr Brännberg, yrkade bifall till ansökningen. Den senare 
framhöll även nödvändigheten av att anskaffa ett dylikt skåp åt biblioteket och 
påpekade samtidigt, att den nuvarande lokalen för folkbiblioteket är 
otillfredsställande. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla framställningen och att medel för 
dessa anslag utgå såsom drätselkammaren föreslagit. 

 
1920-10-21 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 140 (avskrift KJ): 
 Genom föreliggande skivelse begärde drätselkammaren bemyndigande att för 

ett pris av sju (7) kronor per kvadratmeter få till handlanden herr Otto Werner 
försälja ett mindre område avsett att tilläggas tomten n:o 112 belägen inom 
kvarteret ”Drotten”. 
 
I enlighet med drätselkammarens skrivelse bifogad kartskiss innehåller detta 
område en areal av cirka 18 kvadratmeter. 
 
Byggnadsnämnden hade beslutat att tillstyrka denna försäljning. 
 
På yrkande av herr Sterner beslöto stadsfullmäktige enhälligt att bifalla 
drätselkammarens ifrågavarande begäran. 

 
1920-10-21 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 143 (avskrift KJ): 
 Från hälsovårdsnämnden hade följande skrivelse inkommit: 

 
”Utdrag av protokollet, hållet vid hälsovårdsnämnden i Lysekil sammanträde 
den 14 oktober 1920. 
Närvarande: herrar Sundberg, ordförande, Nilsson, Brännberg och Löfgren. 
 
§ 5. Stadsfullmäktiges ordförande hade för erhållande av nämndens yttrande 
överlämnat sju stycken till länets barnmorskestyrelse inkomna ansökningar till 
distriktsbarnmorsktjänsten i staden. 
 
Efter genomgående av ansökningarna, beslöt nämnden att föreslå 
stadsfullmäktige att lämna sitt förord till barnmorskan Clara Abrahamsson i 
Grundsund på grund av följande skäl: 
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att Clara Abrahamsson är av de sökande, som kunna komma i fråga till 
tjänsten, mest meriterad, 
att hon utövat praktik här i staden omkring två år – 1917 och 1918 – samt 
därunder ådagalagt skicklighet och gjort sig omtyckt, 
samt att hon är bördig härifrån staden. 
 
Som ovan 
AXEL SUNDBERG. 
 
Tillika förelågo ansökningshandlingarna jämte förste stadsläkaren i Lysekil 
skrivelse till barnmorskestyrelsen för Göteborgs och Bohus läns 
landstingsområde, genom vilken skrivelse sökanden Abrahamsson även 
förordats att bliva antagen som distriktsbarnmorska. 
 
Till ifrågavarande befattning hade följande sökande anmält sig, nämligen 
Eleonore Berndtsson, Paulina Larsson och Betty Rasmusson, Lysekil, Clara 
Abrahamsson, Södra Grundsund, Hilda Carlsson, Stallarholmen, Annie Rönne, 
Skaftet, och Gerda Andersson, Mullsjö. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att i likhet med hälsovårdsnämnden och 
förste stadsläkaren avgiva förord för sökanden Abrahamsson. 

 
1920-10-21 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 144 (avskrift KJ): 

”Från Lysekils Järnvägsaktiebolags styrelse förelåg en så lydande skrivelse: 
 
 ”Utdrag av protokoll hållet vid sammanträde med styrelsen för Lysekils 

Järnvägsaktiebolag å järnvägsbyrån i Lysekil den 19 juni 1920. 
 
 § 39. Med anledning av skrivelse från stadsfullmäktige i Lysekil, däri 

uttrycktes önskemålet att fraktgodsexpeditionen måtte hållas öppen minst 8 
timmar dagligen, beslöt styrelsen fastställa tiden för nämnda expeditions 
öppethållande till kl. 9 f. m.; varom besked skulle meddelas genom utdrag av 
detta protokoll. 

 Som ovan AXEL SUNDBERG. 
 
 Rätt avdraget intygas 
 HENNING MELIN A. F. JOHANSSON.” 
 
 Sedan skrivelsen lästs, beslöto stadsfullmäktige att till handelskammaren i 

Karlstad kännedom meddela nämnda styrelses beslut medelst utdrag av detta 
protokoll samt att i övrigt lägga ifrågavarande skrivelse till handlingarna.” 

 
1920-10-21 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 145 (avskrift KJ): 
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 Genom magistraten hade inkommit anhållan från landsfogden i länet om 
stadsfullmäktiges yttrande över begärt förbud mot automobiltrafik å allmänna 
vägar inom Stångenäs härad. 
 
Sedan samtliga handlingar i frågan genomgåtts, och däribland landsfiskalens i 
Stångenäs distrikt skrivelse lästs, föredrog herr ordföranden nedanstående 
skrivelse och föreslog, att densamma måtte antagas att såsom stadsfullmäktiges 
svar i ärendet avgivas till landsfogden i Göteborgs och Bohus län. 
 
”Stadsfullmäktige, som satts i tillfälle att yttra sig om vägstämmans med 
Stångenäs härads väghållningsskyldige den 29 sistlidne mars fattade beslut och 
söka förbud för motorfordon å vägen Lysekil-Ferlev få efter tagen del av 
handlingarna i ärendet till alla delar vidhålla sitt vid sammanträdet den 19 
sistlidne februari fattade beslut med instämmande för övrigt i de av landsfiskal 
Nyblom härstädes i skrivelse av den 27 april 1920 framhållna synpunkterna. 
 
Överdrifterna i de petitioner om förbud, varå vägstämmans beslut är grundat, 
torde nymera ligga i öppen dag för pensionärerna själva, sedan hästarnas 
skygghet och de körandes förskräckelse på grund av vanan att dagligen se 
motorfordon under sommaren och hösten 1920 synbarligen i hög grad avtagit. 
 
Dessutom anse sig stadsfullmäktige ej kunna underlåta att framhålla, att 
vägkassans i Stångenäs klena tillstånd ej hindrar nyanläggning av vägar inom 
Stångenäs, vilka ur allmän trafiksynpunkt äro vida viktiga än denna.” 
 
Då denna skrivelse lästs, yttrade herr Sterner, att det är uppenbart, att 
stadsfullmäktige ej kunnat vara med om att avstå rättigheten till trafik med 
motorfordon å ifrågavarande väg samt yrkade, att stadsfullmäktige måtte 
antaga det föreliggande förslaget till svar i ärendet, vilket yrkande enhälligt 
bifölls. 
(En glimt ur Lysekilsposten för 100 år sedan. LP 2020-10-22) 

 
1920-10-23 Fridhems varv är nu efter branden iordningställt och rekommendera vi oss för 

utförande av slipningar och reparationer. Lysekil den 22 oktober 1920. 
Skandia-Verken AB. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-10-23/KJ) 

 
1920-10-27 Vid Skandiaverken har driftsinskränkning vidtagits så att arbetet är nedlagt på 

lördagar. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-10-27/KJ) 
 
1920-11-03 Dödsfall – I lördags avled härstädes åkare Johan Helgesson, 65 år gammal. 

Helgesson tillhörde de mera kända personligheterna i staden samt var 
godmodig och originell. Han var bördig från Orust samt var åtskilliga år 
anställd som körkarl vid mekaniska verkstaden, varefter han sysslat med 
körning för staden. Han sörjes närmast av maka och barn. (Nya Lysekils-Kuriren 
1920-11-03/KJ) 
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1920-11-06 Mjölkpriset i Lysekil för november är 33 öre per liter, när lantbrukarna hålla 

flaskor, och 32 öre då mjölkhandlare själva tillsläppa flaskor. (Bohusläningen 
1920-11-06) 

 
1920-11-10 Minskning i arbetstiden. Vid Skandia-Verken AB härstädes, där en del 

avdelningar sedan någon tid icke arbetat lördagar, har fr.o.m. måndagen 
ytterligare inskränkning i arbetstiden vidtagits i det man minskat med en timma 
om dagen för samtliga avdelningar. De avdelningar vilka drabbats av hela 
reduceringen i arbetstiden, arbeta således endast 37½ timma per vecka. Såsom 
orsak till arbetstidsminskningen angives brist på beställningar och kapital. 
Sedan 8-timmarsdagen infördes har man på Skandia-Verken konstaterat en 
ökning i arbetsintensiteten upp till i sina fall 30 procent. 
- I brist på arbete har Strömstads Mekaniska Verkstad åter tvingats uppsäga en 
stor del av sin återstående arbetarstam, därav några i befälställning. Utsikter till 
nybyggnader finns icke och reparationsarbeten kan icke sysselsätta så stort 
antal arbetare som där varit anställda. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-11-10/KJ) 

 
1920-11-10 Epidemisjukhuset på Slätten. Sjukvårdskommitténs arbetsutskott har haft 

sammanträde i Göteborg, varvid fem anbud å uppförande av epidemisjukhuset 
på Slätten förelågo, varierande emellan 211.400 och 259.000 kronor. 
Till Kuriren meddelas senare, att lägsta anbudet å uppförande av ifrågavarande 
sjukhus ingivits av byggmästare Robert Gotthard Christensson från Lysekil och 
kommer han med all sannolikhet att under de närmaste dagarna sluta kontrakt 
med landstingets uppdragsgivare. Arbetet med byggnadens uppförande 
kommer omedelbart efter kontraktets underskrivande att påbörjas, varför det 
blir ett gott tillskott för arbetsmöjligheter under vintern. (Nya Lysekils-Kuriren 
1920-11-10/KJ) 

 
1920-11-13 Fru Calla Curman fyllde på fredagen 70 år. Professorskan Curman är inte minst 

uppskattad i Lysekil, där hon för all framtid befäst sitt minne genom sitt 
energiska ingripande i naturskyddets tjänst. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-11-13/KJ) 

 
1920-11-18 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 156 (avskrift KJ): 

Genom föreliggande skrivelse begärde drätselkammaren bemyndigande att hos 
Aktiebolaget Göteborgs Bank härstädes få öka stadens lån å löpande räkning 
från 210.000 till 250.000 kronor för bestridande av utgifter under detta år. 

 
Jämte denna skrivelse var bifogad nedanstående ”tablå över utgifter under detta 
år ej upptagna i årets utgifts- och inkomststat”, och vilka utgifter föranlett 
behovet av ökad bankkredit. 

 
”Belopp i avrundade tal. 
Inköp av område å Slätten för epidemisjukhus, 
inkl. lagfartskostnader 50.500:- 
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Hittillsvarande kostnader för expropriationen 16.500:- 
Hittillsvarande brist för folkskolan 17.000:- 
Under året inköpta arbetsmaterialier  5.000:- 
Kommunalt vedinköp 79.000:- 
Kronor 168.000:- 
 
Lysekil den 17 november 1920. 

 
 AXEL HOLMQVIST. 
 Stadens räkenskapsförare.” 
 

Dessa skrivelser lästes, varefter herr Löfgren framkastade den tanken, om 
staden ej i stället kunde få låna av de medel som Lysekils Järnvägsaktiebolag 
har innestående i bank, vilket skulle kunna bereda såväl staden som 
järnvägsbolaget fördelar, då järnvägsbolaget kunde erhålla något högre och 
staden något lägre ränta. 

 
Föreslog att det måtte lämnas drätselkammaren i uppdrag att i salen 
underhandla med nämnda järnvägsbolag. 

 
Herr borgmästaren Sundberg fann detta visserligen vara ett ganska gott 
uppslag, men saken vore dock ej så enkel som det kunde förefalla, och det vore 
icke möjligt att nu kunna yttra sig över huru förslaget kunde realiseras, då 
järnvägsstyrelsen först måste ansöka hos Kungliga Järnvägsstyrelsen, Väg- och 
Vattenbyggnadsstyrelsen och Statskontoret om att få utlämna dylikt lån, och 
det är dessutom ej säkert att dessa myndigheter anse det tillräckligt 
betryggande att lämna Lysekils stad lån. 

 
Herr Radhe uttryckte tvivelsmål om utförandet av herr Löfgrens förslag, då 
man aldrig försport att järnvägsföretag lämnat kommuner lån. 

 
Däremot ansåg talaren, att stadsfullmäktige ej borde känna sig bundna av att 
beträffande lån endast underhandla med Aktiebolaget Göteborgs Bank, då det 
finnes andra banker i staden, hos vilka man kunde höra sig för om lånevillkor, 
samt föreslog, att drätselkammaren måtte få i uppdrag att inleda sådan 
underhandling. 

 
Efter slutad överläggning beslöto fullmäktige utan votering att bifalla 
drätselkammarens ifrågavarande begäran. 

 
Tillika beslöto stadsfullmäktige uppdraga åt drätselkammaren att med ledning 
av den i ärendet förda diskussionen och de under densamma framkomna 
förslagen söka ordna placeringen av stadens svävande skuld på det för 
samhället fördelaktigaste sättet. 
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1920-11-20 Den nya telefonkabel som man var i färd med att nedlägga över Gullmarn från 
Dalsvik till Lindholmen, har befunnits bristfällig och arbetet med 
nedläggningen har avbrutits tills ny kabel levererats. Först till våren anses 
kabeln kunna tagas i bruk. (Bohusläningen 1920-11-20) 

 

 
 
1920-12-01 Sammanslagning av konservfabriker. Göteborg, tisdag. 
 Aktiebolaget Hugo Hallgrens konservfabrik i Göteborg har i dagarna inköpt G. 

Gullbergs & Co:s konservfabrik och C. Hörmans fabriksanläggning i Lysekil, 
den största i sitt slag på västkusten. De inköpta fabrikerna kommer att drivas 
på samma sätt som förut under självständig förvaltning. (DN 1910-12-01 via 
Rustan Gandvik) 
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1920-12-01 Sammanslagning inom konservindustrin. 

AB Hugo Hallgren köper två Lysekilsfabriker. 
 Göteborg, tisdag. (Sv. T.) AB Hugo Hallgrens konservfabriker i Göteborg har i 

dagarna inköpt G. Gullbergs & Co:s konservfabrik och C. Hörmans 
fabriksanläggning i Lysekil, den största i sitt slag på västkusten. De inköpta 
fabrikerna kommer att drivas på samma sätt som förut under självständig 
förvaltning. (SvD 1910-12-01 via Rustan Gandvik) 

 
1920-12-01 Lagfart söktes vid måndagens rådhusrätt av AB Plåtmanufaktur i Stockholm på 

fastigheten Gamla Strandgatan [n:o] 68, som bolaget köpt för 65.000 kronor av 
bröderna A. & R. Christensson. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-12-01/KJ) [Anm: Dagens 
adress är Gamla Strandgatan 7A.] 

 
1920-12-09 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 169 (avskrift KJ): 
 Från styrelsen från elektricitetsverket hade nedanstående skrivelse inkommit: 

 
”Utdrag av protokoll, för vid sammanträde med elektricitetsverkets styrelse den 
29 november 1920. 
Närvarande: herrar vice ordföranden, Sterner, Löfgren, Johansson och Wallén. 
Dessutom var verkets kontrollant närvarande: 
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§ 4. På grund av med verkets drift förenade högre kostnader, avlöningar m. m. 
beslöts ingå till stadsfullmäktige med anhållan att från och med nästa år till 
vidare få tillämpa följande taxa inom staden: 
för belysning 45 öre per kwt, 
för motorkraft 35 öre per kwt. 
och för belysningsström enligt strömbegränsare 45 öre per watt och år. 
 
Inom samhället Slätten beslöts behålla samma pris som förut. 
 
Enligt beräkning skulle denna ökning inbringa verket en ökad inkomst av:  
För belysning enligt mätare kronor  4.500:- 
För motorkraft enligt mätare kronor 3.000:- 
För belysning enligt ackord kronor 900:- 
 Kronor 8.400:- 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad. 
Som ovan 
G. BUNDSEN. 
 
Rätt utdraget betygar 
G. BUNDSEN. 
 
Sedan denna skrivelse lästs, yttrade sig följande talare under den i detta ärende 
uppkomna diskussionen: 
 
Herr Lindbom yrkade bifall till den föreliggande begäran, då denna taxeökning 
vore nödvändig för upphjälpandet av elektricitetsverkets affärer. 
 
Herr Sterner understödde detta yrkande. 
 
Herr Ljungberg framhöll nödvändigheten av att söka finna ett system för 
distribution av billig elektrisk ström för kokning och värme. 
 
Herrar Berger och Sterner ansågo det ock nödigt, att något med det snaraste 
göres för att bereda allmänheten dylik billig elektrisk ström. 
 
Herr Pehrsson anförde, att verket kan göra mycket för spridandet av den billiga 
elektriska energin. Framhöll, att verkets drift påföres en mängd utgifter, vilka 
egentligen skulle föras på installationskontot, och detta förhållande gör, att 
verkets drift ej bär sig. Styrelsen bör därför avhjälpa ett dylikt missförhållande 
och i övrigt söks utröna andra eventuella orsaker till att verket lämnar ett så 
nedslående, klent ekonomiskt resultat. Ansåg, att styrelsen borde kunna begära 
av driftschefen att få veta verkets verkliga ekonomiska läge. Allt måste i övrigt 
göras för att sälja den elektriska strömmen, eljest kan det riskeras, att 
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konsumenterna få betala ett pris av 1 krona per kwt. Understödde hr Lindboms 
yttrande. 
 
Herr ordföranden yttrade, att det måtte vara något fel med verkets ekonomiska 
ledning, och att det tydligen saknas den kontroll, som är nödvändig för ett 
affärsföretags framgång. Ansåg, att man ju förr dess hellre borde upphöra med 
installationsverksamheten. 
 
Herr Ljungberg, understödd av herr Berger, uttryckte önskemålet, att de 
nuvarande bestämmelserna för leverans av elektrisk ström till kokning och 
värme måtte får kvarstå, tills nytt beslut i saken av verkets styrelse fattas. 
 
Herr Hjalmar Carlsson klandrade de ofta återkommande avbrotten i 
strömleveransen. 
 
Herr Wallén upplyste, att verkets styrelse redan har frågan om leverans av 
billig elektrisk ström under utredning. 
 
Herr Löfgren klargjorde för det otillfredsställande tillstånd, vilket han ansåg 
vara rådande beträffande verkets förvaltning. 
 
Herr Brännberg meddelade, att han fått kännedom om, att ännu inga mätare för 
elektrisk ström insatts hos verkets personal, trots stadsfullmäktiges uttryckliga 
beslut därom. 
 
Herr Tinggren yrkade, att stadsfullmäktige måtte hemställa till verkets styrelse 
att föranstalta om en snar omläggning av verkets förvaltning för ernående av 
bättre ekonomiskt resultat än vad hittills varit fallet. 
 
Efter slutad överläggning beslöto stadsfullmäktige enhälligt att bifalla det 
föreliggande taxeförslaget, att instämma i herr Ljungbergs förslag rörande 
fortsatt leverans av billigt elektrisk ström till kokning och värme samt att 
bifalla herr Tinggrens yrkande med hänsyn till omläggning av verkets 
förvaltning. 

 
1920-12-09 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 170 (avskrift KJ): 
 Genom föredragen skrivelse begärde livsmedelsnämnden, att stadsfullmäktige 

måtte bevilja ett anslag å sextusen (6.000) kronor för första hälften av 1921 
(9:de perioden) till lindring av de mindre bemedlades inom samhället 
levnadsvillkor. 
 
Herr ordföranden i stadsfullmäktige hade remitterat ärendet till 
drätselkammaren, som enhälligt beslutat att hos stadsfullmäktige tillstyrka 
beviljandet av ifrågavarande anslag att upptagas i 1921 års utgifts- och 
inkomststat för uttaxering samt att göra det uttalandet, att stadsfullmäktige vid 
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de beslutsfattande måtte framhålla stadens nuvarande, särdeles tryckta 
ekonomiska läge såsom skäl för staten i högsta möjliga mån måtte bevilja 
staden anslag av statsmedel för ändamålet. 
 
Stadsfullmäktige beslöto enhälligt att bifalla livsmedelsnämndens 
ifrågavarande framställning i enlighet med drätselkammarens förslag. 
 
Tillika beslöto stadsfullmäktige uppdraga åt herr ordföranden i kommittén för 
dyrtidsanslaget, hälsovårdstillsyningsmannen August Ehnberg, att till 
Konungen ingiva underdånig ansökan om erhållande av bemälda högsta 
möjliga bidrag av statsmedel. 

 
1920-12-09 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 174 (avskrift KJ): 
 Nedanstående skrivelse hade från drätselkammaren till stadsfullmäktige 

inkommit: 
 

”Utdrag av protokollet, hållet vid drätselkammarens i Lysekil sammanträde den 
2 december 1920. 
Närvarande: herrar ordföranden, Wallén, Björsell, Bovik och Löfving samt 
stadsingenjören Lundgren. 
Vid protokollet undertecknad, sekreterare. 
 
§ 155. Drätselkammaren upptog till behandling ett av stadsingenjör Lundgren 
på uppdrag av herr ordföranden upprättat förslag till gatuarbeten under år 1921. 
 
Detta förslag upptog följande arbeten: 
Drottninggatans provisoriska ordnande 6.600:- 
Landsvägsgatan ordnande 11.100:- 
Färgaregatans ordnande 3.200:- 
Skottegatans ordnande 2.200:- 
Bansviksgatans ordnande jämte avloppsledningar 7.000:- 
Rosvikstorgs iståndsättande 2.400:- 
Ordnande av planen omkring före detta Carlssonska magasinet 700:- 
 Summa kr. 34.100:- 
 
Efter att noga hava genomgått detta förslag beslöt drätselkammaren ingå till 
stadsfullmäktige med begäran om att av de sålunda planerade arbeten följande 
utföras under år 1921, och att medel härför upptagas i nämnda års utgifts- och 
inkomststat för uttaxering: 
 
Drottninggatans provisoriska ordnande 6.600:- 
Landsvägsgatans ordnande mellan järnvägsstationen och fabrikör  
Robert Lyckes bostad 6.000:- 
Färgaregatans ordnande 3.200:- 
Skottegatans ordnande 2.200:- 
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Bansviksgatan, makadamisering och uppsättande av staket 2.500:- 
Rosvikstorgs iståndsättande 2.400:- 
Ordnande av platsen omkring före detta Carlssonska magasinet 700:- 
 Summa kr. 23.600:- 
 
Denna paragraf förklarades genast justerad 
 
Som ovan. 
AXEL HOLMQVIST. 
Rätt utdraget betygas 
AXEL HOLMQVIST. 
 
Det i denna skrivelse nämnda förslaget förelåg jämväl. 
 
Drätselkammarens skrivelse lästes, varefter följande talare yttrade sig under 
den i denna fråga uppkomna diskussionen:  
 
Herr Sterner: Drätselkammaren hade tagit upp saken dels för att visa att den 
varit medveten om behovet av diverse gatuarbetens utförande, dels för att för 
ett kommande år hava en enhetlig plan för dylika arbeten samt slutligen för 
undvikandet av allmänhetens klander att ej hava påvisat förefintliga brister å 
gator och platser. 
 
Herr Tinggren fann det synnerligen välbetänkt, att drätselkammaren framlagt 
ett så omsorgsfullt utarbetat förslag, men ansåg dock, att intet arbete borde 
nedläggas på Landsvägsgatan, då denna är en av stadens bästa gator. 
 
Herr Sterner yttrade, att han för sin del ej hade något emot om en eller annan 
post i drätselkammarens föreliggande förslag uteslöts, men drätselkammaren 
hade dock gjort vad den kunde i detta fall. 
 
Herr ordföranden kunde ej dela herr Tinggrens åsikt om Landsvägsgatans 
utmärkta skick- och påvisade huru gropig och dålig denna gata är på vissa 
ställen, men fann dock, att Drottning- och Bansviksgatorna i allra främsta 
rummet borde ifrågakomma att bliva iordningställda. 
 
Herr Ekblad framhöll nödvändigheten av att rännstenar läggas i Bansviksgatan, 
så att det där gjorda arbetet ej varit förgäves. 
 
Herr Hjalmar Carlsson nämnde om Slätteskärsgatans dåliga skick och talade 
för att denna måtte förbättras. 
 
Herr Granberg påpekade, att något borde göras för iståndsättande av 
Kronbergsgatorna, vilka för närvarande äro sämre än flertalet av samhällets 
gator. 
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Herr Löfgren ville fästa stadsfullmäktiges uppmärksamhet på hur dålig 
Korsgatan är, trots dess belägenhet i en av stadens centralare delar. 
 
Herr Ljungberg anslöt sig till herr ordförandens uttalande rörande vilka 
gatuarbeten, som först böra ifrågakomma samt ansåg, att stadsfullmäktige 
borde vara tacksamma för att drätselkammaren inkommit med ett så detaljerat 
förslag som det föreliggande.  
 
Herr Sterner föreslog ärendets bordläggning i avvaktan på att få visshet om, 
huru budgetförslaget kommer att ställa sig, och beslöto stadsfullmäktige i 
enlighet härmed. 

 
1920-12-09 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 178 (avskrift KJ): 
 Från drätselkammaren förelåg skriftlig framställning med begäran om att 

stadsfullmäktige måtte till magistraten hemställa om nödiga åtgärders 
vidtagande för att söka Kungl. Maj:ts tillstånd å att för stadens räkning upptaga 
lån å sammanlagt 650.000 kronor för nedannämnda ändamål, och att av 
ifrågavarande belopp 525.000 kronor upptagas såsom 35-årigt amorteringslån 
och återstoden, 125.000 kronor, såsom 15-årigt amorteringslån.  
 
För inköp av elektricitetsverket 190.000:- 
För detsammas utvidgning och anslutning till Kungl. Trollhätte  
Kraftverk för erhållande av elektrisk energi 185.000:- 
för hamnens behov (återbetalning av lån) 90.000:- 
inköp och iordningställande av byggnad för folkskolans behov 60.000:- 
För expropriation av mark till utvidgning och skydd för stadens  
vattenverk samt kanalisering mellan de vattenförande områdena,  
Tröte- och Rotemyrarna 75.000:- 
Inköp av jordområde i Slättens municipalsamhälle i och för upplåtelse  
till plats för blivande länsepidemisjukhuset 50.000:- 
 Kronor 650.000:- 
 
Stadsfullmäktige beslöto, då det här gällde för samhället absolut oundvikliga 
utgifter, att upptaga ifrågavarande lån, att hemställa till magistraten om 
ovannämnda åtgärders vidtagande samt att söka Kungl. Maj:ts tillstånd att få 
upptaga dessa lån. 

 
1920-12-21 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 183 (avskrift KJ): 

”Val förrättades till de kommunala befattningar som vid årets slut bleve lediga 
eller eljest skulle besättas, och som det tillkomme stadsfullmäktige att tillsätta. 

 
 Valkommittén hade avgivit förslag till de förestående valen med undantag för 

drätselkammaren. På grund av att därvidlag proportionellt valsätt sannolikt 
skulle komma till användning. 
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 … 
 Stadens ombud och bolagsstämmor m m med Lysekils järnvägsaktiebolag: 
 För år 1921 omvaldes herrar bankdirektör Ragnar Berger och byggmästare 

Oscar Wallén till ombud respektive suppleant. 
 …” 
 
1920-12-21 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 184 (avskrift KJ): 
 Till förnyad behandling upptogs det under § 174 i protokollet för den 9 

sistlidne december bordlagda ärendet, drätselkammarens förslag till 
gatuarbeten under nästa år. 
 
Följande talare yttrade sig under den i ärendet uppkomna diskussionen: 
 
Herr Ljungberg yrkade, att stadsfullmäktige måtte besluta att tills vidare under 
år 1921 låta utföra följande gatuarbeten enligt drätselkammarens förslag: 
 
Drottninggatans provisoriska ordnande 6.600:- 
Skottegatans ordnande 2.200:- 
Bansviksgatan, makadamisering och uppsättande av staket 2.500:- 
Rosvikstorgs iståndsättande 2.400:- 
Ordnande av platsen vid f. d. Carlsonska magasinet 500:- 
  Kronor 14.200:- 
 
samt att det må bero på förnyad framställning från drätselkammaren i vad mån 
även de nedannämnda, övriga arbeten i berörda förslag skola under nämnda år 
utföras. 
 
Landsvägsgatans ordnande 6.000:- 
Färgaregatans ordnande 3.200:- 
Föreslagen minskning i kostnaden för ordnande av platsen vid  
f. d. Carlsonska magasinet 200:- 
  Kronor 9.400:- 
 
vilket belopp skulle läggas till posten ”oförutsedda” i budgetförslaget, vadan 
denna post således komme att uppgå till 23.903 kronor. 
 
Herr Sterner ansåg att det varit bäst, om stadsfullmäktige antagit det av 
drätselkammaren framlagda förslaget i saken, men ville dock ej motsätta sig en 
begränsning av detsamma, dock borde de för Färgaregatan föreslagna 
förbättringarna medtagas. 
 
Herr Tinggren framhöll, att arbetet med Landsvägsgatans förbättrande kunde 
anstå, men däremot att det vore skäl att reparera Färgaregatan. 
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Herr Ekblad ville i likhet med föregående gång, då frågan behandlades i 
stadsfullmäktige, påvisa nödvändigheten av att rännstenar läggas i 
Bansviksgatan. 
 
Då överläggningen förklarats avslutad, och herr ordföranden framställt 
proposition på bifall till de olika förslagen i ärendet, beslöto stadsfullmäktige 
utan votering att bifalla herr Ljungbergs ovannämnda förslag. 

 
1920-12-21 Utdrag ur Lysekils Stadsfullmäktiges protokoll, § 190 (avskrift KJ): 
 Herr ordföranden yttrade såsom avslutning på detta års arbete i 

stadsfullmäktige följande: 
 
”Mine herrar! 
 
Vi hava i dag hunnit till årets sista sammanträde, och våra förhandlingar som 
kommunens förtroendemän äro för år 1920 avslutade. 
 
Om en hög budget tyder på en kraftig utveckling, och den brukar ju ofta tolkas 
så, då hava vi hunnit långt under vår stads sjuttonåriga tillvaro, från en brist på 
63.000 kronor att täckas genom 5 kr. uttaxering per bevillningskrona år 1904 
till en brist på 673.000 kronor att täckas genom något mera än dubbelt så stor 
uttaxering under 1921. 
 
Vi se alltså, att inkomsterna i bevillningskronor ej blott hållit jämna steg med 
utgifterna, utan proportionsvis haft en mycket starkare tillväxt. 
 
Kunde man därför hoppas på fortfarande oavbruten tillväxt eller åtminstone på 
status quo i detta fall, förelåge inga anledningar till bekymmer, men det är just 
detta vi icke kunna. Allt flera tecken tyda på, att vi hålla på att glida från 
toppen ned i vågdalen av tidens böljande ekonomi, och vi måste nog alla vid 
självrannsakan bekänna, att vi icke hållit igen tillräckligt kraftigt i fråga om 
utgifter, jag själv icke undantagen. 
 
Att för de beslut som här fattas i fråga om utgifter utan votering och utan 
reservationer, vi alla äro ansvariga, ligger i öppen dag, men därav synes också 
följa en annan slutsats nämligen att ingen satt det värde på sparsamhet i 
kommunalt avseende, som han bort sätta.  
 
I uppgångstider sätter ingen det fulla värdet på denna dygd, och i nedgångstider 
blir den gärna övervärderad ty, detta ville jag ock hava sagt, ett samhälles 
välfärd beror dock icke uteslutande eller ens i främsta rummet på små skatter. 
Det finns i vårt långsträckta land exempel på städer med hög uttaxering, vilka 
både gått framåt och gått förbi många med lägre, och de få kommuner, som 
ingen uttaxering på bevillning hava, emedan skatterna bestridas av 
besparingsskogarnas medel, lära ej vara några idealsamhällen, utan i många 
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avseenden stå efter dem, som måste arbeta hårt för sin kommunala existens. 
Liksom människan icke allenast lever av bröd, så leva inga samhällen på låga 
uttaxeringar, utan ett samhälles lycka ligger i dess medborgares förnöjsamhet, 
flit, företagssamhet, goda seder, vetgirig ungdom, inbördes hjälpsamhet, 
barmhärtighet och gudsfruktan. 
 
Hur det av dagens överläggningar framgått, att anledning till bekymmer för 
stadens ekonomi icke saknas, så må vi betänka, att vi därmed åsamka en ökad 
börda över den nämnd som redan i goda händer har en tillräcklig tung sådan, 
nämligen drätselkammaren. Därför må vi väl nu ena oss i att frambära till alla 
dess medlemmar, både dem, som här hava säte och stämma, och till dem, som 
nu icke hava det, vårt erkännsamma tack. Skulle någon av dem särskilt 
utmärkas, så vore det dess ordförande, som säkerligen haft den tyngsta bördan; 
att han ändock låtit sin önskan tills vidare fara att därifrån befrias, är för oss ett 
ämne till ett ännu värmare tack. Det har ju sina orsaker att drätselkammaren 
särskilt nämnes, men därav må ingen draga den förhastade slutsatsen, att jag 
skulle undervärdera andra nämnders, utskotts och beredningars mödosamma 
arbete eller det redliga arbete var och en av Eder, mine herrar, i denna sal från 
borgmästaren till den yngste här nedlagt att sätta sig in i ärendena och bidraga 
till deras lyckosamma behandling. Långt därifrån. Jag tackar Eder alla. Ingen 
av oss äger Aladdins lampa, men med vanligt sunt förstånd förenat med god 
vilja kan man komma långt. 
 
När vi nu stå i begrepp att skiljas, hoppas vi att ånyo sammanträffa i denna sal, 
men då skola vi säkert bland oss sakna de fyra herrar ledamöterna, Radhe, 
Pehrsson, Granberg och Thorsson, som av olika anledningar dragit sig tillbaka, 
av vilka ingendera hört till de tillbakadragna och stumma. Måtten I, när Edra 
tankar gå tillbaka till Eder stadsfullmäktigetid, bevara gemenskapen i denna sal 
omkring detta samhälles angelägenheter som ett gott minne. Vi tacka Eder för 
vad I både velat och verkat. Att handlingen icke alltid hinner med den goda 
viljan, är något för oss alla gemensamt. 
 
Att jag nu ett längre ögonblick dröjer vid en enda av dessa fyra, beror icke på 
hans kroppslängd, att han är svå att mäta i ett ögonkast, utan på hans långa 
verksamhet. Konsul Radhe har själv erinrat därom för två sammanträden sedan 
och därmed besparat mig att nämna alla de förtroendeuppdrag, som kommit på 
hans lott. Det är ett brottstycke ur Lysekils historia Ni, herr konsul, 
representerar, men det är icke tradition härvidlag, som mest attraherar mig, och 
jag väederar, ehuru jag har en synnerlig stor vördnad för tradition, utan Edert 
goda, lättrörda hjärta. En stor, snäll gosse med friskt gosselynne, med ett hjärta 
klappande för all nöd och villig att bispringa, fast ibland en bortskämd och 
oberäknelig gosse, ehuru livets prövningar icke gått Eder förbi, som sådan 
skola vi minnas Eder, sedan Ni lämnat denna sal. Måtte Edert stora 
samhällsintresse ändock icke slappna och hamnen som hittills vara Eder 
ögonsten, tills ni hunnit den hamn, där ankaret icke mera lättas, det önska vi 
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Eder och oss, då vi nu tacka Eder för alla Edra insatser i Lysekils samhälles 
utveckling. 
 
För den vänskap och det överseende, som kommit mig till del från Eder alla, 
tackar jag nu och tillönskar Eder samt och synnerligen god jul och gott nytt 
år.” 
 
Herr vice ordföranden yttrade härefter följande: 
 
”Herr ordförande! 
 
Jag beder att å stadsfullmäktiges vägnar få till Eder, herr ordförande, framföra 
ett hjärtligt tack för de ord, Ni nu yttrat, och uttalar jag den vissa 
förhoppningen, att vi med Eder som vår ledare i stadsfullmäktige skola klara 
samhällets finanser genom den ekonomiska vågdal, om vilken ni nyss nämnde. 
 
Med ett hjärtligt tack till Eder för det utmärkta sätt på vilket Ni ständigt skött 
ordförandeskapet i stadsfullmäktige tillönska vi Eder en god jul och ett 
angenämt årsskifte.” 
 
Herr Radhe riktade till herr ordföranden och herrar stadsfullmäktige följande 
anförande: 
 
”Herr ordförande! 
 
För de vänliga och erkännsamma ord, Ni herr ordförande till mig uttalat 
hembär jag mitt innerliga tack. Jag vet mig icke hava förtjänat en sådan 
hyllning. Visserligen har jag länge tillhört stadsfullmäktige, men jag har dock 
icke förmått utföra allt vad jag ansett för samhället gagneligt, ty jag har gaft 
många svårigheter att kämpa med, men jag har gått min väg rakt fram, såsom 
jag ansett vara rätt och riktigt. 
 
Särskilt bevarar jag i mitt minne händelser under min kommunala verksamhet.  
 
Den första var, då jag såsom brandchef erhöll kommunalfullmäktiges uppdrag 
att på egen hand inköpa ångspruta och anskaffa brandmanskap, för vilket 
uppdrag jag genom doktor Landelius erhöll det vackraste erkännande av 
kommunalfullmäktige. 
 
Den andra var år 1914, då jag genom en adress av 184 personer anmodades att 
återtaga min avsägelse som stadsfullmäktig och såsom sådan kvarstå. 
 
Den tredje händelsen blir den storartade och varma hyllning jag nu rönt, och 
vilken jag alltid skall bevara i kärt och tacksamt minne. 
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Av hela mitt hjärta tackar jag Eder, herr ordförande, och Eder samtliga för all 
den vänskap och allt det överseende, som visats mig.” 
 
Som ovan 
AXEL HOLMQVIST. 
Justerat: 
FRITZ LÜSCH. 
AXEL PEHRSSON. 
C. W. GRANBERG. 

 
1920-12-22 Ett folkdanslag har bildats i Lysekil. Ledare för övningarne, som bedrivas med 

full kraft är Paul Maunula. Inom kort kommer det nya folkdanslaget att 
debutera med speleman och samtliga 16 deltagare klädda i nationaldräkter i 
dansen. Det blir Östgötapolska och Fryksdalspolskor med flera danser. 
Det behöver väl icke sägas att uppvisningen motses med stort intresse. 
Flerfaldiga gånger har här gjorts försök att få till stånd ett folkdanslag men det 
har icke lyckats. Att man ändå icke givit tappt utan hängt i och slutligen fått 
ihop ett antal glada töser och pojkar är mycket glädjande och vi motse med 
glad förväntan den blivande uppvisningen. Folkdansrörelsen kunna vi alla 
gilla; den syftar åt sund oförfalskad livsglädje. Där den rätt utföres blir den för 
åskådarne ett käckt och upphöjande moment i feststämningen. 
Vi vänta emellertid med vidare utläggningar tills vi sett vad våra folkdansare 
gå för. Vid nyårsvakan i Folkets Hus skall laget uppträda första gången inför 
offentligheten. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-12-22/KJ) 

 
1920-12-22 Motorlivbåten JUSTUS A. WALLER lämnade i lördags Fridhems varv i 

Lysekil, där den nu ett par veckor undergått en del förändringar. Den 40 
hästkrafter starka motorn har utbytts mot en 80 hästkrafters, varjämte 
styrbrunnen gjorts trängre för att ej intaga vatten. Fartyget ligger för 
närvarande i Norra hamnen härstädes men skall sedan avgå till Käringön för att 
vid behov återupptaga patrulleringar. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-12-22/KJ) 

 
1920-12-29 Brandkåren i Lysekil. <sid 3 fotografi - Fotograferas>. (Nya Lysekils-Kuriren 1920-

12-29/KJ) 
 
./ 


